




3 اقتصادی

از سوی وزیر راه و شهرسازی؛

دستورالعمل منع پذیرش همزمان امور دارای 
تضاد منافع ابلاغ شد

 وزیر راه و شهرسازی، دستورالعمل اجرایی منع پذیرش همزمان اموری که زمینه و 
موجبات نمایندگی و یا قبول منافع متعارض در ارایه خدمات مهندسی ساختمان را 

فراهم می آورد، در ۴ بند ابلاغ کرد. 
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، دستورالعمل اجرایی منع پذیرش همزمان اموری که 
زمینه و موجبات نمایندگی و یا قبول منافع متعارض را فراهم می آورد، بدین شرح است:
لغو دریافت ۵ درصدی مبلغ حق نظارت واریزی صاحب کار به حساب 

سازمان استان
۱. در جهت ارتقای سلامت اداری، رعایت اخلاق حرفه ای و حفظ حقوق شهروندی 
به استناد ماده ۱۲۳ آیین نامه اجرایی قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان مصوب 
سال ۱۳۷۵ و نظر به بند ۵ ماده ۲ مکرر آیین نامه مذکور اصلاحی سال ۱۳۹۴ که 
مقرر می دارد "کلیه اشخاص در ارایه خدمات مهندسی ساختمان باید از تکفل همزمان 
اموری که زمینه و موجبات نمایندگی یا قبول منافع متعارض را فراهم می آورد اجتناب 
نمایند"، کلیه دارندگان پروانه اشتغال به کار در هر رشته اعم از اصلی یا مرتبط و در هر 
پایه که همزمان تحت هر عنوان در دستگاه ها و نهادهای نامبرده در جدول پیوست این 
دستورالعمل مطابق قانون مدیریت خدمات کشوری هرگونه رابطه استخدامی دارند و یا 
محل خدمت آنان در این دستگاه هاست تا زمانی که رابطه استخدامی آنان پابرجاست 
نباید از پروانه اشتغال به کار در هیچ یک از صلاحیت های مندرج در ظهر پروانه خود و 

امتیازهای ناشی از آن استفاده کنند.
۲. کلیه اشخاص مشمول این دستورالعمل باید حداکثر تا تاریخ ۱۳۹۷.۱.۱ نسبت 
به تودیع پروانه اشتغال به کار خویش با سازمان نظام مهندسی یا کاردانی ساختمان 
استان محل عضویت خود اقدام نمایند. هر زمان که رابطه استخدامی این اشخاص در 
دستگاه های مزبور با گواهی مکتوب دستگاه مربوط قطع گردد، مجددا پروانه اشتغال 
به کار به ایشان بازگردانده خواهد شد. هیات مدیره های سازمان های نظام مهندسی و 
یا کاردانی ساختمان استان ها موظفند تدابیر اجرایی لازم برای دریافت و محافظت از 

پروانه های اشتغال تودیعی اتخاذ نمایند.
۳. اعضای هیات مدیره، بازرسان، شورای انتظامی و هیات رئیسه گروه های تخصصی 
سازمان های نظام مهندسی و یا کاردانی ساختمان استان ها تا پایان تصدی در دوره 
جاری می توانند صرفا به تصدی مسئولیت های فوق ادامه دهند. در انتخابات و انتخاب 

ارکان فوق از دوره آتی به بعد رعایت موضوع این دستورالعمل الزامی است.
۴. عدم رعایت مفاد این دستورالعمل، تخلف انتظامی محسوب و مطابق آیین نامه 

اجرایی این قانون با متخلفان از آن رفتار خواهد شد.

معاون وزارت امور اقتصادی و دارایی: 

قانون مالیات بر ارزش افزوده بازنگری می شود 
معاون امور حقوقی و مجلس وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: قانون مالیات بر 
ارزش افزوده در راستای به روزرسانی برخی از قوانین، از سوی مجلس شورای اسلامی 

بازنگری می شود. 
اسماعیل جلیلی روز پنجشنبه در نشست هم اندیشی فعالان اتاق بازرگانی بندر بوشهر 
افزود: فعالان اقتصادی دغدغه های خود در این حوزه را از طریق نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی اطلاع رسانی کنند.وی بیان کرد: دیدگاه های احصا شده از فعالان 
اقتصادی در حوزه مالیات بر ارزش افزوده به کمیسیون اقتصادی مجلس ارائه می شود 
تا مشکلات کنونی در قانونی که مورد بازنگری قرار می گیرد، پیش نیاید.جلیلی افزود: 
مجلس شورای اسلامی در قالب اصلاح قانون ها در حال به روزرسانی است و این می 
تواند کمکی به بخشهای مختلف اقتصادی باشد.وی با تاکید بر اهمیت به روزرسانی 
برخی قانون ها تاکید کرد: در دولت دوازدهم مقرر شده نشست های مشترکی بین 
سازمان ها و نهادهای اقتصادی در هر استان با نمایندگان بعنوان زبان گویای مردم و 

فعالان اقتصادی برگزار شود.
جلیلی گفت: در قالب این نشست ها که با حضور اتاق های تعاون، بازرگانی و اصناف 
است دستگاه های ذیربط مشکلات را دریافت و برای حل آنها اقدام به ارائه راهکارهای 

عملیاتی می کنند و موارد نیاز به مجوز نیز در سطح کلان اطلاع رسانی می کنند.
معاون امور حقوقی و مجلس وزارت امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: فعالان اقتصادی 
برای حل مشکلات خود در حوزه های مختلف مالیات و نرخ تسهیلات بانک ها راهبرد 
داشته باشند.وی یادآور شد: با نگاه و حسن نظر استاندار بوشهر برای حل مشکلات 

اقتصادی بدون شک ادامه راه فعالان اقتصادی این استان راحت تر است.

وزارت راه و ترابری چین خبر داد؛

توافق چین، ایران، پاناما و هنگ گنگ
 برای تحقیق درباره سانچی

 وزارت راه و ترابری چین اعلام کرد که این کشور به همراه ایران، پاناما و هنگ کنگ 
برای تشکیل تیم مشترک با هدف تحقیق پیرامون حادثه »سانچی« توافق کرده اند. 

به گزارش رویترز، وزارت راه و ترابری چین از توافق ایران، چین، پاناما و هنگ کنگ 
برای تحقیق مشترک درباره سانحه نفتکش ایرانی »سانچی« خبر داد که روز ۶ ژانویه 
در آب های فراساحلی شانگهای واقع در دریای چین شرقی با یک فروند کشتی فله بر 
هنگ کنگ برخورد کرد و آتش گرفت. قرار است تحقیق پیرامون این حادثه که بدترین 
فاجعه دریایی چند دهه اخیر لقب گرفت، از سوی تیم مشترکی مشتکل از نمایندگان 
۴ کشور یادشده، سازماندهی شود. سانچی که حامل ۱۳۶ هزار تن میعانات گازی بود، 
بعد از ۸ روز سوختن به زیر آب رفت حال آنکه همه ۳۲ سرنشین آن شامل ۳۰ ایرانی و 
۲ بنگلادشی، جان خود را از دست دادند.  سانچی گرچه یک کشتی ایرانی بود اما تحت 
پرچم پاناما حرکت می کرد که این امر روشی مرسوم به واسطه اهمیت راهبردی کانال 

پاناما متعلق به کشور پاناماست.

ایست تورم

تورم دو رقمی شد
اعلام بانک مرکزی در رابطه با نرخ تورم نشان از ثبات در ۱۰ درصد برای دی ماه است.

به گزارش ایسنا، بعد از این که آمارهای بانک مرکزی حاکی از آن بود که نرخ تورم 
در آذرماه دو رقمی و به ۱۰ درصد رسیده است، این رقم  برای دی ماه نیز تکرار شد و 

ثابت ماند.
براین اساس تغییرات شاخص بهای کالا و خدمات مصرفی در ۱۲ ماهه منتهی به 
دی ماه و به عبارتی تورم کل به ۱۰ درصد رسیده است. همچنین تورم نقطه به نقطه 
)تغییرات شاخص نسبت به ماه مشابه سال قبل( ۹.۵ درصد و تورم ماهانه ۰.۴ درصد 
ثبت شده است. این در حالی است که در روزهای اخیر اعلام مرکز آمار در رابطه با 
تغییرات تورم به مانند گذشته متفاوت و با اختلاف نسبت به آمارهای بانک مرکزی همراه 
بود به طوری که تورم کل ۱.۸ درصد کمتر و تا ۸.۲ درصد اعلام شد. همچنین آمار مرکز 

آمار نشان داد که تورم نقطه به نقطه ۸.۵ و ماهانه ۰.۲ درصد بوده است.
همچنین جزییات تورمی در ماه دهم سال جاری بیانگر آن است که بیشترین تورم 
مربوط به گروه خوراکی ها و آشامیدنی ها با ۱۵.۱ و کمترین به گروه دخانیات با ۳.۱ 
درصد بوده است. به هر صورت پیش بینی ها بر این بود که در صورت افزایش قیمت 
حامل های انرژی در ابتدای سال آینده که در لایحه بودجه از سوی دولت پیشنهاد شده 
بود، نرخ تورم دو رقمی و افزایش یابد، اما تاکنون در مجلس با افزایش قیمت حامل های 

انرژی و گرانی بنزین مخالفت شده و وضعیت آن مشخص نیست.

وزیر ارتباطات خبر داد

معرفی متقاضیان توسعه پهنای باند به بانک 
وزیر ارتباطات با بیان اینکه این وزارتخانه در راستای اجرای مصوبه شورای عالی مجازی 
به تکالیف خود جامه عمل پوشانده است، از اعطای وام کم بهره به متقاضیان توسعه 

پهنای باند خبر داد.
محمد جواد آذری جهرمی در مورد اقداماتی که وزارت ارتباطات در مورد شبکه های 
اجتماعی بومی انجام داده است، گفت: بر اساس مصوبه شورای عالی مجازی برای هر 
کدام از دستگاه ها تکالیفی در جهت حمایت از شبکه پیام رسان بومی تعیین شده بود که 

بخشی از آن نیز برعهده این وزارتخانه گذاشته شد.
وی ادامه داد: یکی از اقداماتی که وزارت ارتباطات در این راستا انجام داده است تعیین 

نرخ ترجیحی برای این پیام رسان ها بود که اعمال شده و در حال تبلیغ است.
آذری جهرمی تصریح کرد: تخصیص پهنای باند بر اساس نیاز متقاضیان از دیگر 
اقداماتی بود که در این خصوص انجام شد، به این صورت که با آنها مکاتبه شده و فضای 

مورد نیازشان از طریق ایجاد Deta Ceter در اختیارشان قرار گرفت.
وی تاکید کرد: اعطای وام کم بهره از دیگر اقداماتی بود که در این مورد انجام شد که 
در پی آن متقاضیان به بانک معرفی شدند و هم اکنون نیز در حال طی کردن فرآیند 

اداری آن هستند.
وزیر ارتباطات یادآورشد: لازم است به غیر از وزارت ارتباطات سایر دستگاه هایی که 
سهمی در اجرای این طرح دارند نیز در مورد روند اقداماتی که تاکنون در این خصوص 

انجام داده اند، پاسخگو باشند.

شنبه -هفتم بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4483

و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  سازمان  ریزی  برنامه  و  گذاری  سرمایه  معاون 
گردشگری از برنامه ریزی برای اشتغال ۱۳۷ هزار نفر با استفاده از صنعت گردشگری 

در سال آینده خبر داد.
سعید اوحدی گفت: بر اساس آمارهای جهانی با ورود هر ۱۰ گردشگر یک اشتغال 
مستقیم ایجاد می شود. وی افزود: اکنون هزار و ۷۶۰ طرح گردشگری در کشور اجرا 
می شود که موجب رونق گردشگری خواهد شد. اوحدی با بیان اینکه ظرفیت های 
گردشگری کشور به گونه ایست که به ۴۰۰ هتل چهار و پنج ستاره نیازمندیم گفت: 
ضریب اشتغال هتل های کشور ۷۵ درصد است و در برخی مواقع جای خالی در هتل 
ها وجود ندارد. معاون سرمایه گذاری و برنامه ریزی سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری افزود: به منظور کسب استانداردهای بین المللی برای هتل های 

چهار و پنج ستاره تجهیزات ویژه این هتل ها اکثرا معافیت گمرکی دارند.
اوحدی اضافه کرد: ایران با ۲۲ اثر که در یونسکو ثبت جهانی شده اند و ۳۴ هزار اثر 
ملی همچنین یک میلیون اثر فرهنگی و تاریخی در سراسر کشور ظرفیت مناسبی 
برای گردشگری دارد. معاون سرمایه گذاری و برنامه ریزی سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری ایران قوانین بسیار مناسبی برای جذب سرمایه گذاری 
خارجی دارد و مقرر شده اجلاس سالیانه پاریس که هفتم فوریه برگزار می شود با 
موضوع سرمایه گذاری در جمهوری اسلامی ایران و حضور ۳۰۰ سرمایه گذار خارجی 
برگزار شود. اوحدی یادآور شد: یکی از مشکلات در زمینه سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی ارائه سخت گیرانه تسهیلات بانکی است. وی افزود: هرچند پس از برجام 
صنعت گردشگری تا حدودی رونق یافته بود اما با اجرای طرح اسلام هراسی و ایران 
هراسی توسط امریکا و رئیس جمهور آن در صنعت گردشگری کشور تاثیر گذاشته 

است. معاون سرمایه گذاری و برنامه ریزی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری تاکید کرد: با این حال تعداد گردشگران ایران در مقایسه با سال قبل دو 
درصد افزایش یافته است. وی از امضای تفاهم نامه گردشگری با ۱۰ کشور عضو اکو 
خبر داد و گفت:¬ ۷۰ تا ۸۰ درصد گردشگران ایران از ۱۰ کشور عضو اکو به ایران 
می آیند. اوحدی با اشاره به اینکه تبریز به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام در 
سال ۲۰۱۸ معرفی شده است افزود: همدان نیز با هزار و ۸۰۰ اثر فرهنگی و تاریخی 
در سال ۲۰۱۸ میزبان مجمع گفتگوی آسیایی در تیر ماه و همچنین میزبان اولین 
اجلاس اعضای سازمان جهانی جهانگردی در آبان ماه ۹۷ خواهد بود که تاثیر مثبتی 
بر صنعت گردشگری کشور خواهند داشت. وی گفت: مقام معظم رهبری با برداشت 
یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار از صندوق ذخیره ارزی برای توسعه روستاها و مناطق 
محروم موافقت کردند که ۲۴۰ میلیارد تومان از معادل ریالی آن به سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری اختصاص یافت. اوحدی افزود: ۱۲۰ میلیارد 
تومان در صنایع دستی و ۱۲۰ میلیارد تومان دیگر در توسعه گردشگری استفاده 
خواهد شد. وی گفت: تسهیلات این مبلغ در شهرهای کمتر از ۱۰ هزار نفر جمعیت 
با کارمزد ۱۰ درصد در روستاها کارمزد شش درصد و در مناطق مرزی با کارمزد 
چهار درصد پرداخت می شود. معاون سرمایه گذاری و برنامه ریزی سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری افزود: پیش بینی می شود ۵۰ هزار شغل از 
محل این تسهیلات در صنعت گردشگری کشور ایجاد شود. اوحدی گفت: بیشترین 
گردشگر کشور، گردشگران زیارتی است. وی افزود: بیشترین گردشگر ایراننیز از کشور 
عراق وارد می شوند و کشور آذربایجان نیز پس از عراق گردشگران سلامت خود را 

به ایران می فرستد.

معاون سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری  اعلام کرد

اشتغال 137 هزار نفر با صنعت گردشگری در سال 97 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بابیان اینکه  برای اشتغالزایی روستایی و عشایری ۱۲ هزار میلیارد تومان 
اختصاص یافته است  گفت : ۲ تا ۳ هزار میلیارد تومان از اعتبارات اشتغالزایی روستایی و عشایری امسال 
به صورت تسهیلات بانکی پرداخت می شود و ۱۰ هزار میلیارد تومان دیگر در بودجه سال آینده پیش 

بینی شده است. 
پرداخت وام اشتغالزایی روستایی و عشایری کشورروز پنجشنبه به طور همزمان در استان های گیلان 
، زنجان ، همدان ، اصفهان و اردبیل و بصورت نمادین با پرداخت وام به سید اصغر میرسیار کشاورز اهل 
روستای پشت له له سر لنگرود به مبلغ ۱۰ میلیون تومان برای خرید ماشین نشاء کار در بانک کشاورزی 
این شهرستان آغاز شد.وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی بعد از اعطای این وام به کشاورز لنگرودی به 
نشست شورای اشتغال و سرمایه گذاری این شهرستان رفت و در این نشست از اختصاص ۷۲ هزار میلیارد 
تومان برای اشتغالزایی روستایی و عشایری خبرداد و گفت : این اعتبار در قالب منابع دولتی ، بانکی و 

صندوق توسعه ملی تامین خواهد شد. 
علی ربیعی با بیان اینکه برای اشتغالزایی روستایی و عشایری هم ۱۲ هزار میلیارد تومان اختصاص 
یافته است افزود : ۲ تا ۳ هزار میلیارد تومان از اعتبارات اشتغالزایی روستایی و عشایری امسال به صورت 
تسهیلات بانکی پرداخت می شود و ۱۰ هزار میلیارد تومان دیگر در بودجه سال آینده پیش بینی شده 

است. 
وی با بیان اینکه امسال به ۸ هزار متقاضی از ۵۰ هزار متقاضی وام های توسعه روستایی و عشایری 

تسهیلات پرداخت می شود تصریح کرد :  متقاضیان باید در سایت کارا نام نویسی کنند.
وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی در پایان با بیان اینکه سقف وام ها متناسب با وضعیت بیکاری ، 
محرومیت و درآمد در مناطق مختلف متفاوت است افزود : برای طرح اشتغالزایی فردی تا ۵۰ میلیون 
تومان و برای طرح های خوشه ای و شرکتی ۱۵ میلیارد تومان است.مهرداد لاهوتی نماینده لنگرود در 
مجلس شورای اسلامی هم با بیان اینکه حمایت از تولید کنندگان روستایی و عشایری از برنامه های دولت 

و خانه ملت است افزود : حمایت از طرح های کشاورزی و گردشگری روستایی در الویت است.
وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی همچنین امروز از یک واحد تولید عایق های حرارتی با تولید سالانه ۱۵ 

هزار تن و اشتغالزایی ۶۰ نفر در ناحیه صنعتی آسیابران رانکوه املش بازدید کرد. 

یک کارشناس مسکن گفت: عده ای به دنبال سوداگری و افزایش قیمت ها در بازار مسکن هستند در حالی که بازار ظرفیت و شرایط لازم برای افزایش قیمت ها را 
ندارد. 

عباس شوکتی روز پنجشنبه در حاشیه پنجمین نمایشگاه بین المللی املاک و مستغلات در جمع خبرنگاران افزود: برخی ها با ایجاد جو روانی به دنبال القا این مساله 
هستند که قیمت مسکن همواره در حال افزایش است و خریداران باید مسکن مورد نیاز خود را در کوتاه مدت خریداری کنند، زیرا در سال آینده قیمت ها افزایش 
زیادی خواهد داشت.وی بیان کرد: آمارها نشان می دهد زمینه افزایش قیمت مسکن در بازار وجود ندارد و متقاضیان نباید شتاب زده با قیمت های بالا مسکن مورد 
نیاز خود را خریداری کنند و سال آینده نه تنها قیمت ها افزایش نخواهد داشت بلکه با کاهش هم مواجه خواهد شد. به گفته شوکتی، با توجه به وضعیت اقتصادی در 
سال جاری و سال اینده هیچ اتفاق خاصی در بازار مسکن متصور نیست و رفتار بازار مسکن و رشد قیمت ها در این بخش متناسب با تورم عمومی کشور در نوسان 
خواهد بود. این کارشناس با بیان این که در دی  ماه جاری در تهران ۱۹ هزار معامله مسکن انجام شد که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته قیمت مسکن ۱۵ درصد 
افزایش یافت، یادآورشد این در حالی است که در ۱۰ ماهه نخست سال جاری در مقایسه با سال گذشته افزایش قیمت مسکن در حدود ۸ درصد بوده است.وی گفت: 
در ۹ ماهه نخست سال جاری متوسط قیمت مسکن که در شهر تهران معامله شد ۴ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان بود، اما در دی ماه سال جاری با ورود عده ای سوداگر 
به بازار متوسط قیمت ها بدون هیچ دلیلی به ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان افزایش یافت در حالی که شرایط اقتصادی ایجاب می کند رشد قیمت ها در این بخش در 
حد نرخ تورم عمومی افزایش پیدا کند.شوکتی با اشاره به بودجه دولت در سال آینده خاطرنشان کرد: با توجه به این که دولت در بودجه آینده برای ارائه خدمات عمومی 

واحدهای نوساز افزایش قیمت پیش بینی نکرده است، لذا سال ۹۷ شاهد آنچنان رشد قیمت ها در بازار مسکن نخواهیم بود.
وی، خواستار ورود مصرف کنندگان واقعی د بازار مسکن شد و گفت: ورود مصرف کنندگان واقعی در بازار هرگونه سوداگری را در بازار مسکن کشور از بین خواهد برد 

و در این صورت حباب قیمت ها نیز در برخی از مناطق شهری از بین خواهد رفت. 
به گفته وی، در سال های گذشته تقاضا در بازار مسکن همواره دو دسته مصرفی و سرمایه گذاری داشته است و خوشبختانه در سال های اخیر به علت سیاست های 
دولت یازدهم و دوازدهم در حوزه مسکن، عملا کسانی که در حوزه مسکن برای کسب سودهای بادآورده سوداگری می کردند از این بخش خارج شدند و هم اکنون 

مصرف کنندگان واقعی در بازار به دنبال خرید مسکن مورد نیاز خود هستند.
این کارشناس حوزه مسکن با بیان این که مردم معمولا سرمایه های خود را در بخش های سودآور، سرمایه  گذاری می کنند، اظهارداشت: بین سال های ۸۶ تا ۹۲ بازار 
مسکن سود فراوانی برای سرمایه گذاران داشت اما هم اکنون سود سرمایه گذاری در حوزه مسکن کشور در حد نرخ تورم و در نقطه معقولی قرار دارد.وی بیان کرد: ۲ 
میلیون و ۶۰۰ خانه خالی در کشور وجود دارد و حدود ۵۰۰ هزار واحد مسکونی در تهران خالی مانده است، لذا وجود واحدهای خالی در کشور نشان می دهد که زمینه 
افزایش قیمت مسکن در کشور وجود ندارد.شوکتی اظهارداشت: در مجموع در کشورمان حدود ۲۴ میلیون خانوار وجود دارد و تعداد واحدهای مسکونی در کشور ۲۷ 
میلیون دستگاه است که از آن ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد خالی مانده است، بنابراین در این شرایط نباید انتظار افزایش قیمت ها را در بازار داشته باشیم مگر این که 

عده ای به دنبال سوداگری و کسب منافع زیادی در بازار باشند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد

اختصاص 12هزار میلیارد تومان برای اشتغالزایی روستایی 
یک کارشناس مسکن: 

بازار مسکن ظرفیت افزایش قیمت ها را ندارد 

عضو فراکسیون امید و نماینده مردم سمنان، مهدیشهر و 
سرخه با انتقاد از سوءاستفاده از نام های اسلامی در برخی 
بانک ها و مؤسسات مالی گفت: نباید اجازه داد که بانک ها و 
مؤسسات مالی با الصاق یک نام اسلامی و مذهبی به عملیات 

بانکی ربوی و بهره های ۳۰درصدی بپردازند. 
احمد همتی در ستاد امربه معروف و نهی از منکر استان 
سمنان بر لزوم توجه به بانکداری اسلامی در نظام اسلامی 
تاکید و اظهار کرد: چرا باید برخی بانک ها و مؤسسات پولی و 
مالی در پوشش بانکداری اسلامی با استفاده از اسامی مقدس 
سودهای ۳۰درصدی که در غیرربوی بودن آن شک و شبهه 

جدی وجود دارد به فعالیت بپردازند؟
وی تداوم این رویه را به زیان نگرش دینی و عقیدتی مردم 
با بانکداری  دانست و ادامه داد: این روش ها هیچ نسبتی 
اسلامی ندارد و متاسفانه این  شیوه سبب می شود که بسیاری 
از مردم این گونه شیوه ها و رویه ها را به دین مبین اسلام نسبت 
دهند در حالی که اسلام صراحتا با برخی مسائل مرزبندی 

دارد.
سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با بیان اینکه 
امر به معروف و نهی از منکر تنها در دو سه مورد همچون 
برخورد و تذکر لسانی به بدحجاب ها و...خلاصه نمی شود 
تصریح کرد: برخورد با این رویه های نادرست و برخی رفتارهای 
ناصواب همچون ریاکاری، دروغ، تظاهر، پارتی بازی، وعده دروغ 
به مردم و...نیز که از منکرات جدی در جامعه است نیز وظیفه 

همگانی و از جمله آمران به معروف و ناهیان از منکر است.
همتی با طرح این پرسش که چرا برخی از آنها که تظاهر 

و ریا کرده و یا دروغ های علنی می گویند گاه تکریم شده و یا 
زمینه رشد می یابند افزود: این در حالی است که گاهی از آنها 
که صراحت بیشتری دارند، دروغ نگفته و واقعیات را می گویند 

ترس داشته و از داشتن برخی کرسی ها بازداشته می شوند.
وی خاطرنشان کرد: بی تردید اگر آموزه ها و دستورات دین 
مبین را آنگونه که هستند اجرا کنیم، حتما از امربه معروف 
و نهی از منکر حقیقی استقبال می شود اما اگر این فریضه ها 
به صورت ناقص و گزینشی اجرا شوند حتی ممکن است تاثیر 

معکوسی داشته باشد.
این نماینده اصلاح طلب با برحذرداشتن از وارونه عمل  کردن 
در برخی دستورات دینی و اسلامی گفت: همانگونه که در 
آموزه های دینی و از جمله در سیره امام حسین)ع( و دیگر 
ائمه اطهار)س( می بینیم، امر به معروف و نهی از منکر از راس 
جامعه و جایگاه ها و مناصب آغاز می شود لذا امربه معروف و 
نهی از منکر در نظام اسلامی نیز باید از مسوولان شروع شود.

وی با انتقاد از آنچه محدود کردن امربه معروف و نهی از 
منکر به چند موضوع خاص می خواند اضافه کرد: متاسفانه به 
گونه ای القا می شود که مشکلات جامعه تنها محدود به دو یا 
سه مسئله خاص است در حالی که منکرات زیادی در جامعه 

وجود دارد که در برابر آن گاه سکوت پیشه می کنیم.
نماینده مردم سمنان ادامه داد: بی عدالتی، تظاهر و ریا، دروغ 
به مردم، کلاهبرداری، باندبازی و...همه و همه از مصادیق 
روشن منکر هستند و باید با همه آنها مقابله کرد نه این که 
تنها چند مورد را گزینش کرده و امربه معروف و نهی از منکر 

را به آنها محدود کنیم.

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت :انتشار اوراق در سیاست 
درست دولت که سوق دادن شرکت های بزرگ به سمت 
برای  بانکی  محدود  منابع  و  سرمایه  بازار  از  استفاده 
واحدهای کوچک و متوسط است، مشکل ایجاد خواهد 
کرد زیرا اکنون نرخ تسهیلات بانکی ۱۸ درصد بوده و این 

اوراق با نرخ بالای ۱۸ درصد منتشر می شوند. 
غلامحسین شافعی چهارشنبه شب گذشته در جلسه 
خراسان  خصوصی  بخش  و  دولت  گفت وگوی  شورای 
رضوی اظهار کرد: بخشنامه  سابق سازمان امور مالیاتی 
مبنی بر اینکه ارزش افزوده صادرات باید حداکثر ظرف 
مدت یک ماه بازگردانده شود، اجرایی نشده و در خراسان 
هم مواردی دیده شده که این بخشنامه اجرا نشده است.  

وی افزود: سازمان امور مالیاتی با تاکید به تمام استان ها 
ابلاغ کرد که باید ظرف مدت یک ماه مالیات بر ارزش 
افزوده صادرات بازگردانده شود و اگر این کار دیرتر از یک 
ماه صورت گرفت، باید به دبیرخانه شورای گفت وگو اطلاع 

داد تا پیگیری صورت گیرد.  
شافعی با بیان اینکه حجم زیاد انتشار اوراق برای بخش 
نگرانی  این  نگرانی است، عنوان کرد:  خصوصی موجب 
به چند دلیل ایجاد شده است که دلیل اول این بوده که 
حجم انتشار اوراق میدان را برای بخش خصوصی تنگ 
خواهد کرد. نکته دوم اینکه انتشار اوراق با نرخ هایی که 
اعلام می شود منافات دارد و با نرخ های تسهیلات بانکی 
که از سوی شورای پول و اعتبار مصوب و ابلاغ شده ممکن 
است دچار چالش ایجاد شود.رئیس اتاق بازرگانی ایران 

ادامه داد: تا زمانی که دولت اوراق منتشر می کند، مردم 
دولت را مطمئن تر می دانند و از او خریداری می کنند. اگر 
بنا باشد شرکت های بزرگ بخش خصوصی از بازار سرمایه 
استفاده کنند و اجازه انتشار اوراق دهند، مجبور هستند 
نرخی را نسبت به دولت بالاتر ببرند که این نیز مشکل 

ایجاد خواهد کرد.
نرخ های حامل های انرژی به قیمت واقعی نزدیک تر شوند 
درآمدهای  افزایش ۱۵درصدی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مالیاتی نگرانی تمام فعالان اقتصادی در گذشته و حال 
بوده، خاطرنشان کرد: این مورد که افزایش ۱۵ درصدی از 
کجا تامین می شود، همواره مورد نظر بوده و اگر بنا باشد 
از سازمان ها و نهادهایی که مالیات پرداخت نمی کنند، اخذ 
شود، بخش خصوصی استقبال می کند.  شافعی گفت: 
از مدت ها پیش مطرح  بوده که  ارز  نرخ  بعدی  موضوع 
شد و در اسفند سال گذشته رئیس بانک مرکزی در دو 
ارز یکسان و تک  تا آخر سال نرخ  مصاحبه اعلام کرد 
نرخی می شود ولی تاکنون این امر تحقق پیدا نکرده و این 
ماجرا چیزی جز باز کردن راه رانت و فساد ایجاد نخواهد 
کرد. وی بیان کرد: دولت پیش بینی کرده بود قیمت های 
حامل های انرژی به قیمت های واقعی نزدیک تر شود اما 
مجلس مخالف این قضیه بود و به لحاظ نگاه اقتصادی این 
کار اشتباه است. باید این نرخ ها به قیمت واقعی نزدیک تر 
شوند. امیدوارم نمایندگان مجلس با دیدی اقتصادی به آن 
نگاه کنند و این مساله در بلندمدت به نفع مردم کم درآمد 

جامعه است.  

عضو فراکسیون امید:

سود بانکی بالا نسبتی با بانکداری اسلامی ندارد
رئیس اتاق بازرگانی ایران:

انتشار اوراق برای سیاست های دولت مشکل ساز است

وزیر امور اقتصادي و دارایي گفت: اینکه مسیر کنوني ورود سرمایه خارجي 
نیاز به اصلاحاتي دارد پذیرفته شده است، اما با همین شرایط هم اگر بخش 
خصوصي فعالانه عمل کند، امکان جذب منابع خارجي در سطح بالایي فراهم 

است.
مشکلات و مسایل بخش خصوصي در دیدار تعدادي از فعالان اقتصادي، کار 

آفرینان و نمایندگان اتحادیه هاي مختلف تجاري و صنفي و صاحبان صنایع 
بزرگ با مسعود کرباسیان وزیر امور اقتصادي و دارایي مورد بحث و بررسي قرار 
گرفت.کرباسیان در این دیدار گفت: اگر بودجه سال ۱۳۹۷ با همین ترکیب در 
مجلس تصویب شود اتفاقات مهم و خوبي در بخش اشتغال و رونق اقتصادي 
رخ خواهد داد.وي افزود: در حوزه اشتغال، منابع صندوق توسعه ملي، بانک ها و 

بودجه در جهت رشد اشتغال کمک خواهند کرد و پیش بیني مي کنیم اقدامات 
خوبي در این زمینه صورت گیرد.وزیر اقتصاد تصریح کرد: نوسازي بافت هاي 
فرسوده و خارج کردن خودروهاي دودزا بعنوان یکي از برنامه هاي دولت در سال 
آینده است و با اجراي این دو برنامه، مي توان انتظار داشت بخشي از مشکلات 
مربوط به ایجاد رونق در بخش مسکن به عنوان یک پیشران مهم اقتصادي و 
همچنین محیط زیست، آلودگي هوا و مصرف غیر استاندارد سوخت را حل 
کرد.کرباسیان اظهار داشت: امکان تهاتر طلب پیمانکاران با بدهي آنها به دولت 
و تسویه آن از طریق اوراق خزانه، یک قدم مثبت بوده و فراهم آوردن شرایط 
ورود اوراق خزانه به بازار بورس و اجازه معامله و خرید و فروش آن که باعث 
کاهش نرخ این اوراق از ۴۰ به ۱۷ درصد شد، اقدام مثبت دیگري است که از 

سوي دولت انجام شده است.
معامله اوراق مشارکت دولتی از 30 بهمن در فرابورس 

 وي افزود: در خصوص برخي گلایه هاي بخش خصوصي پیرامون عدم 
پذیرش اوراق مشارکت دولتي در بورس نیز دستورات لازم در این ارتباط صادر 
شده و بنا بر اعلام سازمان بورس، حسب این دستور، کل اوراق مشارکت منتشره 
در هیئت پذیرش فرابورس، پذیرش شده و از ۳۰ بهمن قابل معامله خواهد بود.
وزیر امور اقتصادي و دارایي تصریح کرد: بحثي در خصوص کالاي مکشوفه 
قاچاق وجود دارد که طبیعتا بخش هایي از آن باید امحاء شود اما در مورد 
برخي دیگر از کالا ها، از جمله کالاهاي صنعتي و واسطه اي، ما این بحث را با 
مجلس مطرح کرده ایم که اجازه بدهند، کالاها فروخته شده و درآمد حاصله به 
صنایع مشابه آن در داخل پرداخت شود و اعلام آمادگي کرده ایم که فهرست 
مربوطه را در اختیار مجموعه هاي صنعتي بگذاریم اما از مدتي قبل تاکنون، 
این پیشنهاد همچنان در کمیسیون تلفیق مجلس شوراي اسلامي معطل مانده 
است.وي با بیان اینکه انتظار بنده از بخش خصوصي این است که با سرعت و 
تلاش بیشتري در بهره مندي از این منابع عمل کند، گفت: ما شرایط لازم و 
آنچه وظیفه و ماموریت مان در خصوص تامین منابع مناسب خارجي بوده است 
را انجام داده ایم و اکنون انتظار داریم بخش خصوصي بسیار فعال تر از بخش 
دولتي وارد صحنه شده و پیشگام باشد.کرباسیان ادامه داد: اینکه مسیر کنوني 
ورود سرمایه خارجي نیاز به اصلاحاتي دارد پذیرفته شده است، اما با همین 
شرایط هم اگر بخش خصوصي فعالانه عمل کند، امکان جذب منابع خارجي 

در سطح بالایي فراهم است.

وزیر اقتصاد:

امکان جذب منابع خارجي در سطح بالايي فراهم است 
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کرمانشاهی، سیف اللهی، تارتار و یک شکست پر گل; 

در متن و حاشیه یک قضاوت پر حاشیه 
قضاوت پر حاشیه کرمانشاهی در روز پنجشنبه باعث شد تا این دیدار به شکل 

عجیبی به پایان برسد.
استقلال و پارس جنوبی بر خلاف انتظارها دیدار پر حاشیه ای را پشت سر 
گذاشتند. اتفاقات داخل زمین از همان دقایق ابتدایی به شکلی رقم خورد که این 
بازی تقریبا در تمامی دقایق خود صحنه های جنجالی و پر تنشی داشت و البته 

این تنش همچنان با مصاحبه های کمیته داوران و تارتار ادامه دارد.
 پنالتی روی قائدی آغاز دردسر ها نبود

اختلافات و حاشیه های این بازی بر خلاف تصور همگان قبل از شروع مسابقه 
آغاز شده بود. رضا کرمانشاهی توصیه نزدیکان خود برای عدم حضور در این 
دیدار را نپذیرفت و با توجه به حساسیت و پخش زنده این بازی تصمیم گرفت تا 
قاضی دیدار حساس استقلال و پارس جنوبی باشد. با توجه به اتفاقات پیش آمده 
برای داوران تهرانی، کرمانشاهی با وجود حاشیه های بازی سایپا و سیاه جامگان 

انتخاب شد تا به این ترتیب حاشیه های بازی قبل از سوت مسابقه آغاز شود.
 پنالتی های دردسر ساز در ابتدای بازی

مهدی قائدی خیلی زود با خطای مدافعان پارس جنوبی در زمین مسابقه 
سرنگون شد تا حاشیه های بازی دقیقه ۳ آغاز شود. مهدی تارتار به این تصمیم 
به شدت معترض بود و حتی به سراغ مهدی قائدی رفت تا از او درباره صحنه 
پنالتی سوال کند. سعید مظفری زاده در گفت و گو با ورزش سه عقیده داشت 
که داور در این صحنه به اشتباه تصمیم گرفته اما برخی دیگر از کارشناسان 

تصمیم داور را تایید کردند.
حاشیه اصلی بازی لحظاتی بعد شکل گرفت. پژمان منتظری در محوطه 
جریمه سیف اللهی را سرنگون کرد اما داور مسابقه به علت تمارض سیف اللهی را 
با کارت زرد جریمه کرد. مظفری زاده عقیده دارد که کرمانشاهی در این صحنه 
تصمیم درستی اتخاذ کرده و منتظری نیز بعد از بازی اعلام کرد که خطایی 
مرتکب نشده اما سیف اللهی و کادرفنی پارس جنوبی عقیده دیگری دارند. نکته 
جالب درباره این صحنه شدت اعتراضات سیف اللهی است. این بازیکن که به 
دلیل تمارض کارت زرد گرفته بود، به شدت به داور اعتراض کرد؛ شدت اعتراض 
او به شکلی بود که حتی داور مسابقه را نیز لمس کرد اما همکاران کرمانشاهی 
از او خواستند تا برای مدیریت بازی و جنجالی تر نشدن شرایط مسابقه از اخراج 
سیف اللهی خود داری کند و داور مسابقه نیز ترجیح داد به مشورت همکاران 

خود توجه کند تا سیف اللهی از زمین اخراج نشود.
سیف اللهی اخراج شد!

بازیکن ناراحت و عصبانی پارس جنوبی پیش چشمان داور مسابقه با آرنج به 
سر قائدی ضربه زد و داور مسابقه تصمیم گرفت به این بازیکن کارت زرد دوم را 
نشان دهد. مهدی تارتار در واکنش به این تصمیم، نزدیک به ۲ دقیقه تیم خود 
را از زمین بیرون کشید و بازی به اوج حاشیه رسید. کارشناس داوری ورزش 
سه تصمیم داور در این صحنه را تایید کرد اما پارسی ها عقیده داشتند که اگر 
داور پنالتی درست دقایقی قبل را اعلام کرده بود، سیف اللهی در این صحنه 

اخراج نمی شد.
خطاهای خنده دار برای پارس جنوبی و پنالتی

مهدی تارتار در نشست خبری جمله جالبی را مطرح کرد. سرمربی پارس 
جنوبی در واکنش به تصمیمات داور مسابقه گفت که او بعد از اشتباه در ابتدای 

بازی خطاهای خنده داری در مرکز زمین به سود پارس جنوبی اعلام کرد.
او همچنین مانند همه کارشناسان عقیده داشت که پنالتی اعلام شده به سمت 
این تیم اشتباه بود تا کارنامه پر ابهام کرمانشاهی به این شکل، پر ابهام تر شود.

اخراج تارتار پس گرفته شد؟!
مهدی تارتار اعتراضات خود را در بین دو نیمه ادامه داد. سرمربی پارس جنوبی 
در نشست خبری صراحتا اعلام کرد که کرمانشاهی را نفرین کرده و این موضوع 
را به اطلاع او نیز رسانده است. همین موضوع باعث شد تا کرمانشاهی با پایان 
نیمه تارتار را اخراج کند اما با شروع نیمه دوم دوباره شاهد بازگشت تارتار به روی 

نیمکت با موافقت کرمانشاهی بودیم.
 گزارش بازی نوشته شد؟

اتفاقات حاشیه ای بازی به اندازه ای زیاد بود که ناظر انضباطی مسابقه گزارشی 
کامل از تمامی آنها ارائه کرد اما شنیده ها حاکی از این است که کرمانشاهی فعلا 
چنین اقدامی انجام نداده و گویا تصمیمی هم برای این کار ندارد و قصد دارد تا 

به حاشیه های این بازی دامن نزند.
استقلال در نهایت در دیداری که تیم برتر زمین بود، توانست برنده از زمین 
خارج شود اما کادرفنی پارس جنوبی عقیده داشت که نتیجه این دیدار تحت 
تاثیر اشتباهات داوری بوده و زحمات این تیم بر باد رفته است. مطمئنا حاشیه 
های این دیدار به اینجا ختم نخواهد شد و هر چند استقلالی ها خود را فعلا 
درگیر این موضوع نکرده اند اما به نظر می رسد تنش میان مسئولان داوری و 

باشگاه پارس جنوبی ادامه داشته باشد.

شنبه -هفتم بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4483

نوار تساوی ها متوقف شد

استقلال پارس جنوبی را به چهارمیخ کشید
شاگردان وینفرد شفر پس از چند تساوی و از دست دادن امتیازهای تاثیرگذار 
برابر پارس جنوبی به یک برد پرگل دست پیدا کردند تا موقعیت شان در بالای 

جدول را تثبیت کنند. 
روز دوم از هفته بیست و یکم هفدهمین دوره رقابت های لیگ برتر از ساعت 
۱۵:۳۰ روز پنجشنبه  با دیدار تیم های استقلال و پارس جنوبی در ورزشگاه 
آزادی تهران پیگیری شد که این دیدار با برتری ۴ بر صفر استقلال به پایان 
رسید. سرور جپاروف)۶ - پنالتی(، بهنام برزای)۳۱( و علی قربانی)۴۸ و ۶۶( برای 

استقلال گل زدند.
هنوز بازی روال عادی خود را پیدا نکرده بود که حرکت مهدی قائدی پشت 
محوطه جریمه و سرنگونی او داخل محوطه از سوی کرمانشاهی داور مسابقه 
پنالتی تشخیص داده شد. این ضربه پنالتی را سرور جپاروف در دقیقه ۶ به گل 

تبدیل کرد تا آبی ها با روحیه بهتری به کار ادامه دهند. 
چهار دقیقه بعد از این صحنه پژمان منتطری درون محوطه جریمه روح الله 
سیف اللهی مهاجم پارس را با خطا سرنگون کرد اما داور به مهاجم پارس به 
خاطر اعتراضش کارت زرد داد. عصبانیت بازیکنان و نیمکت نشینان پارس به این 
تصمیم داور برای دقایقی بازی را تحت تاثیر قرار داد و مهدی تارتار تیمش را به 

بیرون از زمین هدایت کرد اما لحظاتی بعد بازی ادامه پیدا  کرد. 
با این حال این پایان کار نبود و روح اله سیف اللهی در دقیقه ۲۱ به خاطر دومین 
خطا از داور کارت زرد را گرفت تا اخراج شود و کار برای شاگردان تارتار سخت تر 
از قبل شود. در دقیقه ۳۱ بهنام برزای با عبور از مدافعان حریف گل دوم را به ثمر 

رساند تا کار تیم پارس برای ادامه بازی دشوار شود. 
شروع نیمه دوم هم برای استقلال مانند نیمه اول بود اما این بار یک گل درست 
و بدون حرف و حدیث به ثمر رسید. در دقیقه ۴۸ این دیدار علی قربانی روی 
حرکت خوب مهدی قائدی درون محوطه جریمه با ضربه ای دقیق دروازه فروزان 

را باز کرد. 
پارس جنوبی که در نیمه دوم با یک یار کمتر به امید رسیدن به گل وارد 
زمین شده بود با این گل عملا امیدهایش برای رسیدن به تساوی را از دست داد. 
خصوصا اینکه در دقیقه ۶۶ بازهم علی قربانی روی پاس خوب وریا غفوری گل 

چهارم تیمش را به ثمر رساند. 
در دقیقه ۷۳ داور به سود پارس جنوبی یک ضربه پنالتی اعلام کرد که این ضربه 
را امید سینک زد اما سیدمهدی رحمتی آن را مهار کرد تا شاگردان تارتار بهترین 

فرصت رسیدن به گل را از دست بدهند. 
استقلال با این پیروزی پرگل ۳۲ امتیازی شد و همچنان در رده ششم جدول 
رده بندی باقی ماند. پارس جنوبی هم با ۳۳ امتیاز به رده چهارم جدول رده 

بندی سقوط کرد.
سرمربی تیم فوتبال استقلال :

اجنت ایرانی مانع جذب دو بازیکن مد نظرم شد
سرمربی تیم فوتبال استقلال در نشست خبری  پس بازی از اقدام یک مدیر 
برنامه های ایرانی برای دو بازیکن مد نظرش پرده برداشت و تاکید کرد که یک 

»ایجنت« دو بازیکن مد نظرش را منصرف کرده است. 
وینفرد شفر گفت: امروز بسیار خوشحالم. قبل از بازی گفتم که چرا برخی 
مواقع جای بازیکنان را عوض می کنید. عاشق تیمم و بازیکنانم هستم. عاشق 

هوادارانمان هستم. اما مقداری ناراحتی هم دارم!
سرمربی استقلال تهران گفت: دو بار بازیکنی را انتخاب کردم و یک بازیکن 
پشت مهاجم می خواهم. دو بار من یکی را انتخاب کردم اما از ایران یک آقایی به 

آنها زنگ زده است و درباره ایران و استقلال بد گفته است.
وی ادامه داد: دو بار این کار را کرده است. او البته یک بار نامه اش دیر رسید 
به فرد مد نظرمان. من یک بار دیشب به او زنگ زدم و گفتم که ایران فوق العاده 
است. هیچ مشکلی برای تو و همسرت نیست. اما خانواده این بازیکن به او گفته 
اند به ایران نرو. متوجه نمی شوم یک آدم درباره کشور خودش چنین صحبتی 

را انجام دهد.
شفر در ادامه افشاگری اش از این موضوع گفت: این بازیکن گفت از ایران یک 
ایجنت به او زنگ زد و گفته است نباید به ایران بروی. بازیکن اول به من گفت 
خانواده ام می گویند نمی خواهند به ایران بیایند. بعد از ۵ دقیقه از همان تماس 
آقای ایجنت به من در واتس آپ پیام داد و همان بازیکن را به من معرفی کرد. 

متوجه منظورم می شوید؟!

شفر تصریح کرد: این حقیقت است که من در ایران خیلی خوشحالم. نکته دوم 
که باید بگویم اینکه چقدر برای تاریخ باشگاه استقلال خوب استِ همه بازیکنان 
عاشق تیم استقلال هستند. چه آنها که بازی می کنند و چه آنها که ذخیره 
اند. بازیکنانم بیش از پنج هفته است که منتظر پاداشند. باید ببینیم برای سایر 

بازیکنان چه حرکتی می توانیم انجام دهیم.
وی ادامه داد: من در کشورهای زیادی بودم یکی از خبرنگاران از من سوالی 
پرسید که به او گفتم این چه سوالی است ار من می پرسید. اینجا تهران و ایران 

است و من به خودم می بالم.
سرمربی استقلال درباره اظهارات تارتار در خصوص اشتباهات داوری گفت: 
کسی نیستم که درباره مربی دیگری صحبت کنم. من معمولا درباره داوری 
صحبت نمی کنم. هم بازی قبلی که چند صحنه را اشتباه گرفت و چه قبل ترها. 
وقتی شما در آلمان یا انگلیس فوتبال را می بینید درباره داوری صحبتی نمی 
شود. نمی دانم پنالتی که برای ما گرفته شده درست بود یا نه. در این سه ماه که 

اینجا هستم داوری بد نبوده است. 
وینفرد شفر درباره پیروزی قاطعانه آبی پوشان گفت: همه می دانند تیم حریف 
در ضد حملات خیلی خطرناک است اما توانستیم آنها را عقب نگه داریم. مدافعان 
و دروازه بانمان خیلی خوب کار کردند. برای علی قربانی خیلی خوشحالم. او هفته 

قبل با چشمانی اشکبار بیرون رفت و این بار مثل یک قهرمان.
شفر در خصوص ایجنتی که مانع از عملکرد نقل و انتقالاتی اش می شود تصریح 

کرد: نمی توانم اسمش را بگویم.
وی درباره جذب بازیکنان خارجی استقلال و نظارتش برای جذب آنها در حالی 
که موتور گلزنی علی قربانی روشن شده است تصریح کرد: ما مهاجم نیاز داریم. 
هفته گذشته همه گفتند مهاجم می خواهیم. اما الان من می گویم مهاجم می 
خواهیم. در فوتبال اگر ببری همه دوستان خوبی هستند اما وقتی نبری فقط 
دوستان خوبت کنارت هستند. ما بازی های فشرده ای در ایران و آسیا داریم پس 

مهاجمان بیشتری با خصوصیات فیزیکی علی قربانی نیاز داریم.
سرمربی استقلال افزود: هر بازیکنی بخواهیم بگیریم برنامه جامعی برای آن 
داریم. اگر اسمی را وارد کنیم ریز به ریز عملکردش در سه سال گذشته را خواهیم 
گرفت.  یکی از بازیکنان گفته است نمی خواهم به ایران بیایم اما بازیکنی را می 
خواهیم که می آید و بهترین بازیکن پشت مهاجمان میتواند شود. او در لیگ 

قهرمانان هم خیلی خوب گل زده است.
وی درباره حضور ثابت رحمتی و نیمکت نشینی حسینی تصریح کرد: اگر 
رحمتی می خواهد در جام حدفی خوب باشد باید قبلش آماده شود. اگر خوب 
بازی کند باید در جام حدفی هم باشد اما طبیعی است برای حسینی راحت نباشد 
روی نیمکت بنشیند. او بهترین دروازه بان استقلال است و می دانم کار خیلی 
سختی برایش است. اما مطمئنا کارلوس کی روش هم همین موضوع را می داند.

وی درباره شایعه ناراحتی فرشید اسماعیلی از نیمکت نشینی و اینکه شفر گفته 
است اگر می خواهد می تواند برود گفت: من درباره این شایعات صحبت نمی کنم 

و تنها درباره تصمیمات و صحبت های جدی صحبت می کنم.
تارتار خطاب به اصفهانیان: 

نمی توانی مشکلات داوری را حل کنی، برو 
سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی، در نشست خبری  پس بازی گفت: رئیس 
کمیته داوران یا مشکلات داوری را حل کند یا اگر توان این کار را ندارد، کنار برود. 
»مهدی تارتار« اظهار داشت: ابتدا به تیم استقلال و هوادارانش بابت این پیروزی 
تبریک می گویم. متاسفانه شرایط در همان دقایقی ابتدایی به گونه ای رقم خورد 

که دست و پای تیم ما بسته شد.
وی افزود: پنالتی زودهنگام برای استقلال و اخراج عجیب »روح اله سیف الهی« 
در دقیقه ۲۰، کار ما را تمام کرد. به صحنه برخورد سیف الهی با بازیکنان استقلال 

بسیار نزدیک بودم و بازیکن ما نباید از زمین اخراج می شد.
تارتار با اشاره به اینکه تمامی اتفاقات فوتبالی و اشتباهات داوری به سود استقلال 
بود، گفت: بیش از ۵۰ درصد از بازیکنان ما دفعه اول بود در آزادی بازی می کردند 

و هرچه کردیم تا تیم را برگردانیم، نشد.
وی با بیان اینکه استقلال امروز برد شیرینی کسب کرد، گفت: بازیکنانم تلاش 
خود را انجام دادند و باید نتیجه امروز را فراموش کنند و مهیای دیدارهای بعدی 

شوند.
سرمربی پارس جنوبی در پاسخ به سوالی مبنی بر اشتباهات متعدد داوران در 
لیگ برتر، گفت: یک هفته برای این دیدار تلاش کردیم و اشتباهات داوری در 
همان دقایق نخست کار پارس جنوبی را تمام کرد؛ پنالتی مسلم ما در دقیقه ۱۰ 

گرفته نشد و سیف الهی هم به اشتباه اخراج شد.
تارتار با بیان اینکه داور در دقیقه چهارم برای استقلال پنالتی خنده داری گرفت، 
گفت: اگر کارشناسان، اشتباهات داور را تایید کنند از او نمی گذرم که موجب شد 

شکست سنگینی را متحمل شویم.
وی در مورد پنالتی از دست رفته تیمش، توضیح داد: نمی خواستم اجازه بدهم 

بازیکن ما پنالتی را بزند، اما همکاران اجازه ندادند.
تارتار با اشاره به اینکه داور برای قضاوت این دیدار آمادگی نداشت، گفت: او 
وقتی کار تیم ما را تمام کرد، خطاهای جالبی برای ما می گرفت تا اشتباهاتش 

را جبران کند.
سرمربی پارس جنوبی جم در پاسخ به این سوال که کرمانشاهی پیشتر هم 
اشتباهاتی داشته گفت: رئیس کمیته داوران خودش را جای ما بگذارد، چرا باید 

تمام زحمات با یک سوت از بین برود.
وی افزود: اصلا این داور توان قضاوت در لیگ برتر را دارد؟ امروز قربانی اشتباهات 

داور شدم و امیدوارم برای دیگر مربیان چنین اتفاقاتی رخ ندهد.

رئیس فدراسیون فوتبال طرح جدید مجلس شورای اسلامی برای تحقیق از دو باشگاه پرسپولیس و استقلال را یک فرصت طلایی برای این دو باشگاه و فوتبال ایران قلمداد کرد. 
فدراسیون فوتبال، مهدی تاج در باره حضور اخیر در مجلس شورای اسلامی توضیحاتی ارائه کرد که به شرح زیر است:

-بعد از حضور شما در مجلس شورای اسلامی عده ای این گونه مطرح کردند که شما از طرح تحقیق و تفحص از دو باشگاه استقلال و پرسپولیس ناخوشنود هستید ؟
اتفاقا فدراسیون فوتبال همواره به دنبال شفاف سازی و پاک سازی فضای فوتبال است. عملکرد ما در این مدت هم این را نشان داده است. متاسفانه عده ای اطلاعات نادرست به مردم می دهند. در آن 
 FIFA و AFC جلسه هم وزیر محترم ورزش و هم بنده از این طرح استقبال کردیم؛ اما حرف ما این است که حرکت ما به سمت پاکسازی نباید حساسیت برانگیز باشد. ما به نهادهای بالادستی فوتبال

اعلام کرده ایم که این دو باشگاه طبق قانون تجارت اداره می شوند و قوانین شرکت های خصوصی باید درباره آنها رعایت شود. شیوه عمکلرد ما نباید به گونه ای باشد که این اصل زیر سوال برود. 
در حال حاضر وضعیت پرونده های حقوقی باشگاه های ایرانی در فیفا چگونه است؟ 

خوشبختانه در ۱۸ ماه گذشته اهتمام بسیار زیادی برای حل مشکلات بین المللی این دو باشگاه و دیگر باشگاه ها صورت گرفته که نتیجه زحمات باشگاه ها است. در حال حاضر هم این دو باشگاه در فیفا 
کمترین حجم پرونده های شکایتی را در ۱۰ سال اخیر دارند. وضعیت رسیدگی به پرونده های بین المللی و کم شدن بار مشکلات حقوقی باشگاه های ایرانی در فیفا خود بیان کننده همه حقیقت درباره 
عملکرد فدراسیون فوتبال و باشگاه ها است؛ اما متاسفانه بعضی ها می خواهند حقیقت را وارونه جلوه دهند. این دو باشگاه و همین طور دیگر باشگاه های ایرانی از جمله تراکتورسازی تلاش بسیار زیادی 
کردند تا مشکلات عدیده ای که از سال ها قبل وبال گردن فوتبال ایران شده بود، کم شده یا از بین برود. ما معتقدیم تمام این مشکلات باید به تدریج، با درایت، از راه منطقی و کانال درست آن، برطرف 
شود. من در گزارش خودم به نمایندگان محترم مجلس هم گفتم که ارزیابی من از این طرح بسیار مثبت است. من این تحقیق را فرصتی طلایی برای دو باشگاه می دانم که مدیر عامل محترم، هیات  
محترم مدیره و اعضای محترم مجمع هر یک از دو باشگاه می توانند نمایندگان محترم را از درآمدزایی و نحوه اداره دو باشگاه و همین طور مشکلات عدیده خود آگاه کنند و هیچ فرصتی از این بهتر پیش 

نمی آید. این را هم باید اضافه کنم که اداره این دو باشگاه توسط فدراسیون فوتبال انجام نمی شود و نظارت بر دو باشگاه وظیفه مجمع و هیات مدیره است. 
در مجلس سوالی هم درباره بازی بانوان در اهواز پرسیده شد؟

بله. یکی از نمایندگان محترم شهر تهران پرسیدند چرا بازی بانوان در گرد و غبار اهواز برگزار شد ولی بازی فولاد و پیکان برگزار نشد. من توضیحاتی دادم که نمایندگان محترم را قانع کرد. بازی بانوان در 
ساعات صبح و در هوای عادی برگزار شد. از دقیقه ۸۰ به بعد گرد و خاک شد که داور بازی در دقیقه ۸۷ می خواست بازی را متوقف کند اما دو تیم قبول نکردند و بازی در چند دقیقه پایانی ادامه پیدا کرد. 
اما برنامه بازی فولاد و پیکان در ساعات عصر و در اوج گرد و غبار بود. ما می خواستیم بازی را برگزار کنیم تا خللی در برنامه پیش نیاید؛ اما هوا واقعا نامساعد بود و قوانین اجازه برگزاری بازی را به ما نمی داد. 

در راستای تحقیق از باشگاه پرسپولیس و استقلال ؛ 

تاج: فوتبال شفاف و پاک به نفع همه است 

پرسپولیس در بازی هفته بیست ویکم خود موفق شد به سه 
امتیاز خارج از خانه مقابل پیکان دست پیدا کند.

 تیم فوتبال پیکان در آخرین دیدار از هفته بیست ویکم لیگ 
برتر از ساعت ۱۵:۳۰ روز )جمعه( در ورزشگاه شهدای شهر قدس 
میزبان پرسپولیس بود که این دیدار با نتیجه ۳ بر یک به سود 

سرخپوشان میهمان خاتمه یافت.
گل تیم پیکان را مهدی شیری )۵۹( به ثمر رساند و برای 
پرسپولیس هم در این دیدار گادوین منشا )۹( و علی علیپور )۱۳ 

و ۸۳( گلزنی کردند.
امیرحسین صادقی، سجاد  ترکیب پیکان: رحمان احمدی، 
مشکل پور، مهدی شیری، آرمان قاسمی، امیرحسین کریمی 
)پوریا آریاکیا - ۷۳(، صادق بارانی، ابوالفضل ابراهیمی، آرفنگ دافه، 
فراز امامعلی )شاهین ثاقبی - ۵۷( و مرتضی آقاخان )کنت ایکه 

چوکو - ۲۰(.
ترکیب پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، سید جلال حسینی، محمد 
ربیع خواه،  انصاری، صادق محرمی، شجاع خلیل زاده، محسن 
حسین ماهینی، محسن مسلمان )بشار رسن - ۷۵(، سیامک 
نعمتی )احمد نوراللهی - ۷۳(، علی علیپور )شایان مصلح - ۹۰( 

و گادوین منشا.
نیمه اول

دقیقه ۲: گادوین منشا با ارسالی سیامک نعمتی را صاحب 
موقعیت گلزنی کرد که مدافعان پیکان موفق به دفع توپ شدند.

دقیقه ۹: پاس صادق محرمی برای منشا داخل محوطه جریمه 
این بازیکن را صاحب موقعیت کرد تا منشا پس از کنترل توپ و 

یک چرخش سریع ، توپ را به تور دروازه پیکان بچسباند.
دقیقه ۱۳: پرتاب بلند حسین ماهینی روی اوت دستی و ضربه 
سر شجاع خلیل زاده، باعث شد توپ به علی علیپور برسد و این 
بازیکن با ضربه سر ضرب از پشت محوطه جریمه توپ را به گل 

دوم پرسپولیس تبدیل کرد.
دقیقه ۳۶: فراز امامعلی در محوطه جریمه پرسپولیس صاحب 

توپ شد که ضربه او از کنار دروازه به بیرون رفت.

دقیقه ۳۸: تعادل کنت به دنبال ارسال امامعلی در محوطه 
جریمه پرسپولیس به هم خورد، اما داور اعتقادی به خطا نداشت و 

بیرانوند در ادامه صاحب توپ شد.

دقیقه ۴۴: محسن مسلمان از پشت محوطه جریمه شوتی 
محکم را به سمت دروازه پیکان شلیک کرد که رحمان احمدی 

موفق به مهار این توپ شد.
دقیقه ۴۵: کنت ایکه چوکو از داور مسابقه کارت زرد دریافت 

کرد.
دقیقه ۱+۴۵: پاسکاری منشا و سیامک نعمتی در محوطه 
جریمه تبدیل به موقعیت مناسبی برای نعمتی شد، اما رحمان 

احمدی این حمله پرسپولیسی ها را خنثی کرد.
نیمه دوم

دقیقه ۵۰: علی علیپور با حرکت داخل محوطه جریمه و پاس 
رو به بیرون به منشا این بازیکن را صاحب موقعیت گلزنی کرد که 
ضربه اول او را رحمان احمدی دفع کرد و ضربه دوم منشا هم از 

بالای دروازه به بیرون رفت.

دقیقه ۵۱: داور مسابقه سیامک نعمتی را با کارت زرد جریمه 
کرد.

دقیقه ۵۵: سیامک نعمتی از پشت محوطه جریمه اقدام به 
شوتزنی کرد که توپ او با فاصله کمی راهی اوت شد.

دقیقه ۵۶: امیرحسین صادقی، مدافع پیکان از داور مسابقه کارت 
زرد گرفت.

دقیقه ۵۹: مهدی شیری ضربه ایستگاهی پیکانی ها از سمت 
راست خط دفاعی پرسپولیس را روی دروازه ارسال کرد که با تعلل 
مدافعان پرسپولیس و علیرضا بیرانوند، توپ بدون برخورد به کسی 

مستقیم وارد دروازه شد.
دقیقه ۶۶: علی علیپور از پشت محوطه جریمه پیکان اقدام به 
شوتزنی کرد که رحمان احمدی توپ او را در دو مرحله در اختیار 

گرفت.

دقیقه ۷۶: شجاع خلیل زاده از داور مسابقه کارت زرد دریافت 
کرد.

دقیقه ۷۹: آرفنگ دافه با تکل روی پای بازیکن پرسپولیس، با 
کارت زرد جریمه شد.

دقیقه ۸۳: علی علیپور پس از ورود به محوطه جریمه پیکان با 
ضربه ای آرام و زمینی دروازه رحمان احمدی را باز کرد.

دقیقه ۲+۹۰: سجاد مشکل پور، مدافع پیکان کارت زرد گرفت.
برانکو ایوانکوویچ:

بعد از گل پیکان ضعیف کار کردیم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه تا پیش از مسجل 
شدن قهرمانی این تیم حق کم کاری وجود ندارد، گفت: مقابل 

پیکان خیلی زود از این تیم جلو افتادیم.
 برانکو ایوانکوویچ بعد از پایان بازی پرسپولیس با پیکان گفت: از 
این برد راضی هستم. احترام زیادی برای پیکان قائل بودیم. آنها 

خوب بازی می کنند و سخت می بازند.
وی افزود: ما خیلی زود تفاوت را ایجاد کردیم و از این تیم جلو 
افتادیم و کنترل بازی را در دست گرفتیم. تنها ضعفمان این بود 
که بعد از دریافت گل ضعیف کار کردیم. می دانستیم گل سوم 

کار را تمام می کند.
سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: امروز بدون سه بازیکن فیکس 
خود بازی کردیم ولی بازیکنان جایگزین هم عالی کار کردند. می 

دانستیم بازی سختی داریم.
برانکو یادآور شد: این مسائل اخیر در تیم تاثیرگذار بود. برایم مهم 
بود که بازیکنانم ثبات را نشان دادند. ما می خواهیم در هر بازی 

حداکثر نتیجه را بگیریم. خواستمان قهرمانی است.
وی درباره اینکه چند بازیکن اصلی خودش را در اختیار نداشت، 
یادآور شد: بله ما یکبار دیگر نشان دادیم بازیکنان با کیفیتی داریم. 
مهم است شرایطمان مثل پارسال نیست. امسال هرگز جای خالی 
فرشاد احمدزاده، وحید امیری و کمال کامیابی نیا حس نشد. این 

نشان دهنده نیروی زیاد ماست.
سرمربی پرسپولیس تاکید کرد: ما صدر جدول هستیم و همه ما 
را گزینه اول قهرمانی می دانند ولی قطعا تا زمانی که روی کاغذ 
هم قهرمان نشده ایم حقی برای کم کاری نداریم و هر بازی برای 

ما مهم است.

 شکار 3 امتیازی پرسپولیس از قلعهِ مجید خان با 3 گل

تیم فوتبال فولاد خوزستان در دیدار مقابل سپاهان در هفته 
بیست و یکم لیگ برتر به پیروزی رسید و به رده دوم جدول 

بازگشت. 
تیم فوتبال فولاد خوزستان در بیست و یکمین دیدار خود در 
لیگ برتر امروز جمعه از ساعت ۱۵:۱۵ در ورزشگاه نقش جهان 
به مصاف سپاهان رفت که این بازی با نتیجه یک بر صفر به سود 

فولاد به اتمام رسید.
حسن بیت سعید )۵۷( برای فولاد گلزنی کرد.

عزت الله پورقاز مدافع سپاهان در دقیقه ۹۴ با دریافت کارت 
قرمز مستقیم از زمین مسابقه اخراج شد.

فولاد با این برد ۳۶ امتیازی شد و با یک بازی کمتر نسبت 
به سایر تیم ها به رده دوم جدول بازگشت. سپاهان هم با ثبت 
نهمین شکست این فصل خود، ۲۰ امتیازی باقی ماند و در رده 

سیزدهم ایستاد.
سپاهان در حالی در این مسابقه حاضر شد که هفته گذشته 
زلاتکو کرانچار از سرمربیگری این تیم برکنار شد و کریم قنبری 

به عنوان سرمربی روی نیمکت این تیم اصفهانی حضور داشت.

بیت سعید بازهم گلزنی کرد

سپاهان بدون کرانچار هم
 به فولاد باخت

رای دادگاه 
پرونده کلاسه 9۵09988311300668 و 9609988311300318شعبه13 

دادگاه عمومی حقوقی شهرستان کرمانشاه تصمیم نهایی شماره 
 9609978311300928
خواهان ها :۱- محمد ابراهیم گردونی فرزند نعمت اله

با وکالت آقای سعید فرزانه فرزند حسین به نشانی کرمانشاه – شهید بهشتی بلوار 
ویلا روبروی سازمان حج و زیارت طبقه فوقانی پ ۲۶و اقای پرویز علی پناه فرزند 
رحمن به نشانی نشانی کرمانشاه – شهید بهشتی بلوار ویلا روبروی سازمان حج و 

زیارت طبقه فوقانی پ۲۶
خواندگان : خانم  اکرم حسینی ۲- آقای لی لی اخوان گوران فرزند جواد۲- فرح 
اخوان گوران فرزند جواد همگی به نشانی مجهول المکان ۴- آقای بیژن اخوان گوران 
فرزند رحمن ۵- خانم ژیلا اخوان گوران فرزند جواد همگی به نشانی مجهول المکان 

۶- خانم اکرم پونکی فرزندمحمد حسین به نشانی مجهول المکان 
خواسته ها :۱- الزام به تنظیم سند رسمی ملک ۲- مطالبه خسارت دادرسی 

۳- سایر دعاوی غیر مالی 
با ملاحظه محتویات پرونده ختم رسیدگی را اعلام و به شرح ذیل مبادرت به 

انشاء رای می نماید 
رای دادگاه

دعوای آقایان پرویز علی پناه و سعید فرزانه به وکالت از آقای محمد ابراهیم 
گردونی و به طرفیت آقایان و خانمها ، بیژن ، فرح ، ژیلا ، لی لی همگی اخوان گوران 
و خانم اکرم حسینی و به خواسته الزام به تنظیم سند رسمی نسبت به ۱- یک و یک 
پنجم دانگ مشاع از شش دانگ پلاک یک فرعی از ۲۶۰۴ اصلی بخش ۲ کرمانشاه 
۲- یک دانگ و یک پنجم دانگ مشاع از شش دانگ پلاک ۱۳ فرعی از ۲۶۰۰ 
اصلی بخش ۲ کرمانشاه به انضمام شش دانگ چهار باب دکان احداثی در پلاک ۲۴ 
الی ۲۷ فرعی از اصلی مزبور )۲۶۰۰( موروثی مرحوم رحمن اخوان گوران مقوم به 
۵۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال بانضمام خسارت ناشی از دادرسی که متعاقبا از جانب وکلای 
خواهان دادخواستی با موضوع جلب شخص ثالث خانم اکرم پونکی و  خواسته الزام 
شخص اخیر به خواسته ذکر شده در دعوای اصلی طرح شده با این توضیح که 
خوانده ردیف اخر دعوای اصلی نامش ) اکرم حسینی ( نبوده بلکه با نام صحیح اکرم 
پونکی است و دو پرونده با یکدیگر توِأم گردیده و دادگاه نظر به اینکه مرحوم جواد 
اخوان گوران مطابق مبایعه نامه عادی بتاریخ ۹۶/۳/۳ تمامی سهم الارث خود را با 
اقای بیژن اخوان گوران انتقال داده و ذیل همین قرار داد آقای بیژن اخوان گوران 
این سهم الارث را به خواهان منتقل کرده است ) ۹۴/۸/۵ ( و خواندگان ردیف دوم 
الی چهارم طبق گواهی حصر وراثت ابرازی به همراه خانم اکرم پونکی ) مجلوب 
ثالث ( وراث مرحوم جواد اخوان گوران می باشند که علیر غم ابلاغ قانونی دفاع 
نکرده اند و از سویی خانواده ردیف اول که انتقال دهنده بوده نیز دفاعی نکرده است 
و دادگاه وضعیت ثبتی پلاک های موضوع دعوا را از اداره ثبت استعلام نموده که 
ثبت در پاسخ استعلام نمود جواد اخوان گوران درپلاک های دعوا دارای یک دانگ 
و یک پنجم دانگ مشاع از شش دانگ مالکیت می باشد و بر سهم وی محدودیتی 
از حیث انتقال و ایجاد نشده از  اینرو خواندگان ) اعم از اصلی و مجلوب ثالث ( به 
عنوان قائم مقام متوفی آقای جواد اخوان گوران مسئول اجرای تعهد به انتقال رسمی 
ملک که از تعهدات عرفی و لوازم قانونی نقل و انتقال مربوط به موضوع املاک می 
باشد ، هستند از اینرو دادگاه ادعای خواهان را ثابت و تشخیص و با استناد به مواد 
۲۳۷/۲۲۵/۲۲۳/۲۲۱/۲۲۰/۲۱۹/۱۰ از قانون مدنی و مواد ۵۱۵و ۵۱۹ از قانون آیین 
دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی حکم به محکومیت خواندگان 

ردیف اول الی چهارم و نیز مجلوب ثالث 
)خانم اکرم پونکی ( به حضور در دفاتراسناد رسمی  و انتقال سند مقدار یک 
دانگ  و یک پنجم دانگ مشاع از شش دانگ دو پلاک موضوع دعوا و نیز هر یک به 
میزان سهم اش از میراث به پرداخت مبلغ ۸/۱۶۲/۵۰۰ ریال بابت خسارات ناشی 
از دادرسی صادر و اعلام می نماید و در خصوص دعوای وکلای خواهان به طرفیت 
خانم اکرم حسینی با توجه به عدم توجه دعوا به وی با استناد بند ۴ ماده ۸۴ قانون 
آیین دادرسی مدنی قرار رد دعوای خواهان را صادر و اعلام می نماید رای صادره 
علیه خواندگان غیابی و ظرف بیست روز پس از ابلاغ قابل اعتراض واخواهی در 
این دادگاه و سپس ظرف ۲۰ روز قابل تجدید نظر خواهی در دادگاه تجدید نظر 
استان کرمانشاه می باشد / محمد مهدی ذکاوتی رستمی – رئیس شعبه ۱۳ دادگاه 

حقوقی کرمانشاه 
مدیر دفتر شعبه 13 دادگاه حقوقی کرمانشاه – کاکایی 



5 علمی و سلامت 

از فواید شگفت انگیز بخار درمانی 
بخار درمانی یکی از بهترین گزینه هایی است که می توانید برای بهبود سلامت 
خود مد نظر قرار دهید. بخار درمانی مفهوم جدیدی نیست. مصریان باستان از 
فواید درمان استنشاقی آگاه بودند و حمام های عمومی را ساختند. حتی امروزه 
کارشناسان بخار درمانی را برای درمان بسیاری از مشکلات سلامت، به ویژه 

آنهایی که با دستگاه تنفسی مرتبط هستند، توصیه می کنند.
بخار درمانی یا تنفس بخار می تواند با استفاده از یک دوش بخار یا کاسه ای که 
با آب داغ پر شده انجام شود. بدون در نظر گرفتن این که کدام روش را انتخاب 
می کنید، تنفس بخار موجب می شود تا هوای گرم و مرطوب از طریق بینی و 

گلو وارد ریه ها شود و از فواید درمانی آن بهره مند شوید.
استفاده از یک کاسه آب داغ 

استفاده از یک کاسه بخار آب داغ روش سنتی بخار درمانی است. این نوع از 
بخار درمانی برای پاکسازی صورت و دستگاه تنفسی مفید است.

چند فنجان آب را به جوش آورید، سپس آب جوش را درون یک کاسه بریزید.
کاسه را روی سطحی صاف و ثابت قرار دهید.

یک حوله روی سر خود بیندازید تا در حبس بخار به شما کمک کند.
سر خود را روی کاسه گرفته و بخار را تنفس کنید.

برای بهره مندی ازفواید بیشتر، شما می توانید چند قطره از روغن اساسی مورد 
علاقه خود را در آب بریزید.

 تبدیل حمام به اتاق بخار 
یکی از ساده ترین روش ها برای لذت بردن از حمام بخار خرید کیت های دوش 
بخار است که آماده نصب هستند. اما اگر قصد صرف هزینه اضافه ندارید، بدون 
استفاده از این کیت ها نیز می توانید حمام را به یک اتاق بخار تبدیل کنید. انجام 

این کار ساده است و تنها باید نکات زیر را مد نظر قرار دهید:
پیش از باز کردن شیر آب، از یک هیتر کوچک به مدت ۱۰ تا ۱۵ دقیقه برای 
گرم کردن حمام استفاده کنید. هیتر را پیش از باز کردن شیر آب از حمام 

خارج کنید.
اگر یک دستگاه مرطوب کننده هوا در اختیار دارید به راحتی می توانید از آن 

برای تولید بخار در حمام استفاده کنید.
درزها و شکاف ها را به خوبی پوشش دهید تا از خروج بخار جلوگیری شود.
همچنین، یک بطری آب نوشیدنی به همراه یک صندلی در حمام بگذارید.

چند قطره از روغن اساسی مورد علاقه خود را در یک کاسه کوچک آب جوش 
بریزید، و آن را در نزدیکی دوش آب قرار دهید.

شیر آب گرم را باز کنید تا بخار در حمام جمع شود.
یک حوله روی صندلی قرار داده و بنشینید. اجازه دهید بخار به پوست شما 

نفوذ کند و منافذ پوست باز شوند.
به مدت ۱۰ تا ۱۵ دقیقه از حمام بخار استفاده کنید و طی این مدت گاهی 

اوقات آب بنوشید.
پس از این کار، با دوش آب سرد دمای بدن خود را به حالت عادی باز گردانید.
بدن خود را کاملا خشک کنید و از یک مرطوب کننده خوب استفاده کنید تا 

هرچه بیشتر آبرسانی و تغذیه پوست انجام شود.
توجه: اگر درجه حرارت بیش از اندازه بالا رفت، فورا شیر آب گرم را ببندید و 

مقداری آب بنوشید.
فواید شگفت انگیز بخار درمانی 

بهبود تنفس 
اگر با گرفتگی سینوس، سرماخوردگی، آنفلوآنزا، برونشیت، سینوزیت، آسم، 
آلرژی یا هر نوع عفونت تنفسی مواجه هستید، بخار درمانی می تواند بسیار 

مفید واقع شود.
تنفس بخار، هوای گرم و مرطوب را از طریق بینی و گلو راهی ریه ها می کند، 

که به باز شدن سینوس ها و تنفس آسان تر کمک می کند.
همچنین، رطوبت گرم مخاط را رقیق کرده و دفع آن تسهیل می شود. این 

شرایط گرفتگی بینی، آبریزش بینی و عطسه را تسکین می دهد.
همچنین، تنفس بخار دستگاه تنفسی تحریک شده را تسکین می دهد و از این 

رو احساس سوزش و خارش در بینی کاهش می یابد.
درمان سردرد 

یک سردرد شدید، به ویژه اگر ناشی از مشکل سینوسی باشد، به راحتی می 
تواند با بخار درمانی بهبود یابد.

تنفس بخار در کاهش فشار ایجاد شده در سینوس ها که از ترشح درست 
مخاط جلوگیری می کند، نقش دارد. همچنین، این کار غشا مخاطی را تسکین 
داده و به بهبود گرفتگی بینی کمک می کند. این شرایط به کاهش سردرد 

کمک می کند.
همچنین، تنفس بخار مسیرهای بینی را مرطوب می سازد، که به رقیق شدن 
مخاط و کاهش هر گونه گرفتگی کمک می کند. این شرایط بار دیگر احساس 
درد که ممکن است در نتیجه یک مشکل سینوسی شکل گرفته باشد را تسکین 

می دهد.
کاهش استرس 

قابل  به طور  تواند  بخار می  از حمام  استفاده  دارید،  استرس  هنگامی که 
توجهی ذهن و بدن شما را آرام سازد. گرمای حمام بخار به ترشح اندورفین، 
ماده شیمیایی مسئول احساس خوب، در بدن کمک می کند که کاهش اثرات 

استرس را به همراه دارد. همچنین، اندورفین به خواب خوب کمک می کند.
گرمای بخار گردش خون را نیز افزایش می دهد که به آرامش عضلات کمک 

می کند.
افزون بر این، گرمای اتاق بخار مسیرهای هوایی شما را باز می کند، که تنفس را 

بهبود می بخشد. تنفس خوب به آرامش ذهن و بدن کمک می کند.
دفع سموم 

تجمع سموم و ناخالصی ها در بدن می تواند بر سیستم ایمنی شما تاثیرگذار 
باشد و احتمال بروز مشکلات سلامت مختلف را افزایش دهد. با این وجود، 
استفاده از حمام بخار می تواند به دفع سموم و مواد زائد از بدن که به واسطه 
استرس، عادات غذا خوردن بد، گوارش ضعیف و دیگر عوامل خارجی شکل 

گرفته اند، کمک کند.
بخار داغ موجب تعریق می شود، که به دفع سموم از بدن کمک می کند.

همچنین، بخار موجب ایجاد حالت هیپوترمی در بدن می شود که ادامه بقای 
ویروس ها، باکتری ها، و دیگر سموم را ناممکن می سازد.

تسکین درد و گرفتگی عضلانی 
بخار درمانی می تواند به ریکاوری عضلات خسته پس از انجام ورزش کمک 
کند. بر همین اساس است که ورزشکاران حرفه ای پس از تمرین راهی دوش 

بخار یا سونا می شوند.
تجمع ضایعات متابولیک در عضلات طی انجام ورزش می تواند موجب شگل 
گیری درد در عضلات شود. گرمای حمام بخار به بدن در دفع این ضایعات 

متابولیک کمک می کند که کاهش درد و گرفتگی عضلانی را به همراه دارد.
حمام بخار رگ های خونی را نیز منبسط می کند، از این رو گردش خون 
افزایش یافته و جریان خون به عضلات بیشتر می شود. بر همین اساس، اکسیژن 

و مواد مغذی بیشتری به بخش های نیازمند بدن ارسال می شوند.
سلامت پوست  و مو 

تنها ۱۵ دقیقه قرار گرفتن در معرض بخار در هفته می تواند به بهبود شرایط 
پوست و افزایش زیبایی و درخشش آن کمک کند.

بخار موجب باز شدن منافذ پوست می شود و تعریق را افزایش می دهد که 
این شرایط به خلاص شدن از شر سلول های مرده پوست، باکتری ها، و آلودگی 
موجود در منافذ پوست کمک می کند. بر همین اساس، احتمال ابتلا به آکنه، 
دانه های سر سیاه، و دیگر ضایعات پوستی کاهش می یابد. افزون بر این، گردش 
خون به سمت سطح پوست به واسطه گرمای مرطوب افزایش می یابد، که به 
معنای ارسال اکسیژن و مواد مغذی بیشتر به پوست و حفظ سلامت و درخشش 
آن است. بخار درمانی سلامت مو و پوست سر را نیز با افزایش گردش خون به 
سمت پوست سر، بهبود انعطاف پذیری مو، و کنترل میزان ترشح چربی پوست 

بهبود می بخشد.
توجه: 

دمای اتاق بخار نباید بیشتر از ۱۱۴ درجه فارنهایت )۴۵.۶ درجه سلسیوس( 
باشد.

بیش از ۱۵ دقیقه در اتاق بخار باقی نمانید و به میزان کافی آب بنوشید. قرار 
گرفتن طولانی مدت در معرض بخار می تواند موجب کم آبی بدن، تپش قلب، 

ضعف، حالت تهوع، و افزایش بیش از اندازه دمای بدن شود.
از آنجایی که هوای گرم و مرطوب اتاق بخار محیطی ایده آل برای تکثیر قارچ 
و باکتری ها ایجاد می کند، اقدامات لازم را به منظور پاکسازی حمام خود انجام 
دهید. تنفس بخار برای کودکان و همچنین زنان باردار و افرادی که فشار خون 
بالا دارند توصیه نمی شود. زنان باردار و همچنین افراد سالمند و کودکان نباید 

وارد اتاق های بخار شوند.
افراد مبتلا به فشار خون بالا، بیماری قلبی، تپش قلب، دیابت یا مشکلات 

سلامت دیگر باید پیش از استفاده از اتاق بخار با پزشک خود مشورت کنند.
پس از وعده های غذایی سنگین یا مصرف الکل از بخار درمانی استفاده نکنید.

سیگار کشیدن نه تنها به شما آسیب وارد می کند، بلکه بر نسل های آینده 
شما نیز تاثیرگذار خواهد بود. چندین مطالعه که در آنها نمونه های اسپرم 
مورد تجزیه و تحلیل قرار گرفتند، نشان دادند که سیگار کشیدن می تواند به 

طور قابل توجهی بر تعداد و کیفیت اسپرم اثرگذار باشد. 
افراد بسیاری به واسطه سیگار کشیدن جان خود را از دست می دهند. 
سیگار کشیدن بیشتر از هر ماده مخدر دیگر موجب ابتلا به بیماری و مرگ 
می شود. از هر سه نفری که در طول زندگی خود سیگار می کشند، دو نفر 
از آنها به واسطه این عادت جان خود را از دست می دهند و افراد سیگاری 
به طور میانگین ۱۰ سال زودتر از افراد غیرسیگاری جان خود را از دست 

خواهند داد.
 به نقل از "لیو لاو فروت"، بنابر گزارش انجمن ریه آمریکا، سیگار و دیگر 
محصولات تهیه شده از تنباکو حاوی تقریبا ۶۰۰ ماده هستند، و زمانی که 
می سوزند، بیش از ۷,۰۰۰ ماده شیمیایی منتشر می کنند. از این ۷,۰۰۰ 

ماده شیمیایی، ۶۹ مورد از آنها به عنوان عوامل سرطان زا شناخته شده اند.
در ادامه با برخی اثرات سیگار کشیدن بر اندام های مختلف بدن بیشتر 

آشنا می شویم.
قلب

بنابر گزارش انجمن قلب بریتانیا، سیگار کشیدن خطر بسیاری از بیماری 
های قلبی عروقی، از جمله بیماری عروق کرونر قلب و سکته مغزی را افزایش 
می دهد. سیگار کشیدن به دیواره داخلی سرخرگ ها آسیب می زند که به 
تجمع پلاک و باریک شدن مسیر جریان خون منجر می شود و این شرایط 

سلامت قلب را در معرض تهدید قرار می دهد.
نیکوتین و مونوکسید کربن موجود در سیگار قلب را وادار می کنند سخت تر 
کار کند و میزان اکسیژن خون را کاهش می دهند، و بر همین اساس فشار 
روی قلب افزایش می یابد. افراد سیگاری در مقایسه با افرادی که هرگز سیگار 

نکشیده اند، دو برابر احتمال بیشتری حمله قلبی را تجربه کنند.
ریه ها

سیگار کشیدن یکی از دلایل اصلی ابتلا به سرطان ریه است. سیگار کشیدن 
آسیبی دائمی به لوله های تنفسی و بافت های ریه وارد می کند. این آسیب در 
بیشتر موارد غیر قابل جبران است. ترک سیگار نمی تواند آسیب را معکوس 
کند، با این وجود، آسیب بیشتر و جاری را متوقف می کند و امکان بهبودی 

ریه ها و ارائه عملکرد بهتر آنها فراهم می شود.
سیگار کشیدن محرک شرایط شناخته شده ای به نام سرفه سیگاری ها نیز 

است و انسان را نسبت به سرماخوردگی، آنفلوآنزا و حتی سینه پهلو آسیب 
پذیرتر می کند.

معده
سیگار کشیدن خطر ابتلا به سرطان های دهان، مری، معده و لوزالمعده را 
افزایش می دهد. همچنین، برخی پژوهش ها نشان داده اند که این کار می 
تواند خطر ابتلا به سرطان های کبد، روده بزرگ و رکتوم را افزایش دهد.

سیگار کشیدن نه تنها خطر ابتلا به سرطان را افزایش می دهد، بلکه خطر 
ابتلا به بسیاری دیگر از بیماری ها مانند پانکراتیت، بیماری رفلاکس اسید 

معده )GERD(، سوزش سردل و ... را نیز افزایش می دهد.
باروری و تولید مثل

سیگار کشیدن نه تنها به شما آسیب وارد می کند، بلکه بر نسل های آینده 
شما نیز تاثیرگذار خواهد بود. چندین مطالعه که در آنها نمونه های اسپرم 
مورد تجزیه و تحلیل قرار گرفتند، نشان دادند که سیگار کشیدن می تواند 
به طور قابل توجهی بر تعداد و کیفیت اسپرم اثرگذار باشد.در مورد زنان، 
مطالعات مختلف پیوندهایی بین تنفس دود سیگار و افزایش خطر مواردی 
مانند زایمان زودرس، وزن کم نوزاد هنگام تولد، و مشکلات یادگیری و 
رفتاری را نشان داده اند. زنانی که سیگار می کشند، نسبت به آنهایی که این 
کار را انجام نمی دهند، مدت زمان بیشتری طول می کشد تا باردار شوند و 

همچنین احتمال مواجهه با مشکلات باروری در زنان سیگاری بیشتر است.
استخوان

سیگار کشیدن طی سال های استخوان سازی بدن که از بدو تولد تا ۳۰ 
سالگی را شامل می شود از شکل گیری بیشترین توده استخوانی پیشگیری 
می کند و همچنین افراد سیگاری از اسکلت کوچکتری نسبت به افراد غیر 
سیگاری برخوردار هستند. سیگار کشیدن در فعالیت هورمونی تداخل ایجاد 
می کند، از این رو مانع استخوان سازی و تسریع از دست رفتن توده استخوانی 

می شود.
سیگار کشیدن به رگ های خونی آسیب وارد کرده و موجب آسیب عصبی 
نیز می شود. این شرایط خطر شکستگی استخوان را میان افراد سیگاری در 
مقایسه با غیر سیگاری ها دو برابر افزایش می دهد. افزون بر این، شکستگی 
استخوان یک فرد سیگاری به خوبی شکستگی یک فرد غیر سیگاری بهبود 
نمی یابد، زیرا گردش خون به خوبی صورت نگرفته و خون مورد نیاز برای 
بهبودی استخوان در اختیار آن قرار نمی گیرد. این شرایط احتمال تکرار 

شکستگی در آینده را افزایش می دهد.

 

محققان ایرانی، موفق شده اند به کمک تکنیک »تن 
آرامی« اضطراب و افسردگی را در بیماران مبتلا به 

ام اس به طور قابل ملاحظه ای کاهش دهند.
بیماری مولتیپل اسکلروزیس یا ام .اس از اختلالات 
شایع سیستم عصبی است که چالش های بزرگی را 
برای مددجو، خانواده و مراقبین اعم از پرستار، عضو 

خانواده و سایر آشنایان به وجود می آورد.
شیوع این بیماری که به دلیل درگیری وسیع ماده 
سفید در نواحی ساب کورتیکال و نواحی مرکزی مغز 
اتفاق می افتد و حتی سلامت روان بیماران را نیز دچار 
اختلال می کند، در زنان سه برابر بیشتر از مردان 
برآورد می شود. این در حالی است که محققان بر 
این باورند که دستیابی به توسعه بهداشت و سلامت 
در جهان بدون توجه به اهمیت سلامت زنان ممکن 

نیست.

و  استرس  که  می دهند  نشان  مطالعات  نتایج 
اضطراب نقش مهمی در تحریک شروع حملات ام .

اس و تشدید علائم آن دارند. درمان های دارویی که 
معمولا برای کاهش بعضی از علائم بیماری ام.اس 
اثرات  هرچند  هستند،   مؤثر  می شوند،  استفاده 
امیدبخشی را بر فرایند بیماری همه بیماران نشان 
نمی دهند. این داروها همچنین گران قیمت بوده و 
عوارض جانبی زیادی مانند افزایش سفتی عضلات، 
جای  بر  تب  و  عصبی  دردهای  افسردگی،  تهوع، 
می گذارند. لذا محققان همواره به دنبال آن هستند 
را  مکمل  درمان های  نظیر  دیگری  درمان های  که 

به جای درمان های صرف دارویی به کار بگیرند.
در این خصوص، یکی از درمان های طب مکمل، 
تکنیک موسوم به »تن آرامی« است که یک مداخله 
غیردارویی کم هزینه است. این تکنیک، ضد فشار 

آرامش  افزایش  برای  ابزاری  و  عضلات  انقباض  و 
جسم و ذهن است. به منظور بررسی این تکنیک در 
بیماران مبتلا به ام .اس و نشانه های روانی ناشی از آن، 
محققانی از دانشگاه علوم پزشکی اصفهان مطالعه ای 
بالینی  »مجله  در  آن  نتایج  که  داده اند  انجام  را 

پرستاری و مامایی« منتشر شده است.
 ۵۰ روی  بر  تن آرامی  تکنیک  پژوهش،  این  در 
بیمار مبتلا به ام .اس مراجعه کننده به کلینیک ام .اس 
بیمارستان آیت الله کاشانی اصفهان آزمایش و بررسی 
شد.  بدین منظور، محققان طی ۴ هفته و در جلسات 
۴۰ دقیقه ای )جمعا ۸ جلسه و ۲ بار در هفته( تن 
آرامی را برای بیماران انجام دادند. نحوه کار به این 
صورت بود که به بیماران آموزش داده شد که به طور 
نظام دار عضلات هر قسمت از بدن را به دقت قبل از 
تن آرامی تقسیم کرده و سپس بدن را در هر قسمت 
آن تا جایی که ممکن است، منقبض کنند و بعد 
همراه با فرمان خاصی که از آن ها خواسته می شود، 
عضلات مورد نظر را شل کنند. بعدازاین مرحله برای 
بیماران ایجاد تصویرسازی ذهنی و تمرکز بر تنفس 
انجام شد. نتایج به دست آمده از آزمون ها نشان داد که 
بین میانگین نمره اضطراب، استرس و افسردگی قبل، 
بلافاصله و ۲ ماه بعد از مداخله در گروه آزمون تفاوت 

آماری معنی داری وجود داشته است.
این نتایج بدان معنی است که انجام تکنیک »تن 
آرامی« توانسته به خوبی استرس و افسردگی را در 

بیماران ام .اس موردبررسی، کاهش دهد.
بنا بر اعتقاد محققان تکنیک تن آرامی را می توان 
به عنوان روشی مؤثر در بهبود بیماری های دستگاه 

ایمنی بدن معرفی کرده و از آن استفاده کرد.
گفتنی است »مجله بالینی پرستاری و مامایی« که 
نتایج مطالعه فوق را در قالب مقاله ای علمی پژوهشی 
پزشکی  علوم  دانشگاه  به  وابسته  کرده،  منتشر 

شهرکرد است.

نمایش اعضای بدن بر روی پوست »تن آرامی« کلید حل اضطراب و افسردگی بیماران در ام .اس
محققان پروژکتوری ساخته اند که اعضای داخلی بدن فرد را روی پوست نشان می دهد.

محققان دانشگاه آلبرتا دستگاهی ساخته اند که می تواند زیر پوست بیمار، استخوان ها 
و اعضای داخلی بدن را نشان دهد. البته این دستگاه هنوز در مرحله آزمایشی است و 

ProjectDR نام گرفته است.
این فناوری  پوست را شفاف نمی کند یا تصویری واقعی از داخل بدن بیمار فراهم نمی کند. 
در عوض تصاویر CT سه بعدی یا MRI که قبلا گرفته شده را روی پوست نشان می دهد. 

به عبارت دیگر عکس از هر قسمت بدن بیمار روی مکان اصلی خود نشان داده می شود.
این سیستم شامل یک پروژکتور، دوربین های مادون قرمز و نشانگرهایی است که در نقاط 
استراتژیک بدن بیمار قرار داده می شوند. دوربین این نشانگرها را ردیابی می کند و به این 
ترتیب به سیستم ها اجازه می دهد وضعیت بدن را رصد کنند. به این ترتیب تصاویر هنگام 

حرکت بیمار روی پوست بدن او حرکت می کنند.
این سیستم می تواند تصاویری از بخش های مختلف بدن مانند ریه یا رگ های خونی را 

به طور مجزا روی بدن نشان دهد.
این فناوری در حوزه های آموزشی، فیزیوتراپی، جراحی لاپاروسکوپی و حتی برنامه ریزی 

برای جراحی کارآمد است.

لنز چشمی که قند خون را کنترل می کند
محققان کره جنوبی لنز چشمی نرم و انعطاف پذیری ساخته اند که با کنترل قند در اشک 

چشم، سطح گلوکز خون افراد مبتلا به دیابت را کنترل می کند.
محققان موسسه ملی علوم و فناوری Ulsan در کره جنوبی لنز چشمی هوشمندی را ابداع 
کرده اند که به افراد مبتلا به دیابت کمک می کند سطح گلوکز خون خود را در یک چشم 

بهم زدن کنترل کنند.
به گفته محققان این لنزهای چشمی نرم و انعطاف پذیر می تواند سطح قند در اشک را 
اندازه گیری کند و نتایج آن را در نمایشگری پیکسلی نشان دهد. اگر سطح قند خون  کاربر 

بسیار بالا باشد، یک چراغ ال ای دی کوچک در لنز روشن می شود.
محققان این روش را در خرگوش ها آزمایش کردند. به گفته آنان به زودی می توان از این 

روش برای رصد نشانه های اولیه دیابت و کنترل روزانه قند خون استفاده کرد.
به هرحال محققان قصد داشتند لنز چشمی هوشمندی بسازند که نرم تر باشد و قابلیت 

اندازه گیری و کنترل گلوکز خون از راه دور را داشته باشد.
درهمین راستا آنها قابلیت اندازه گیری گلوکز خون را در حسگرهای نانو انعطاف و پذیر 

شفاف ساختند.

سوئد اتوبوس های خودران الکتریکی 
آزمایش می کند

سوئد قصد دارد دو اتوبوس خودران الکتریکی را در خیابان های استکهلم در طرحی ۶ 
ماهه آزمایش کند.

شرکت مخابراتی اریکسون با همکاری یک تهیه کننده فناوری و حمل ونقل در سوئد 
طرح ۶ ماهه آزمایش دو اتوبوس خودران الکتریکی در خیابان های عمومی استکهلم را اجرا 

می کنند.
این آزمایش با هدف بررسی عملکرد خودروهای خودران در شرایط دنیای واقعی و کنار 

خودروها، دوچرخه سواران و عابران انجام می شود.
اتوبوس های تمام الکتریکی می توانند ۱۱ مسافر را به طور رایگان با سرعت ۲۴ کیلومتر 

برساعت را در شرایط هوایی معمول جابه جا کند.
 )API Connected Urban Transport )CUT قابلیت های خودران این اتوبوس ها در بستر
شرکت اریکسون فراهم شده است. اتوبوس ها با کمک این فناوری می توانند با حسگرهای 

موجود در ایستگاه های اتوبوس، چراغ های راهنمایی و علائم جاده ارتباط برقرار کنند.
این درحالی است که سیستم های مشابهی در کشورهایی مانند هلند به طور موفقیت آمیز 

آزمایش شده است.

عوارض تجویز نمره اشتباه عینک

 بروز سردرد و بالا رفتن نمره چشم
دبیر علمی هفتمین سمینار جامعه اپتومتری ایران، گفت: عوارض تجویز نمره اشتباه عینک، 
باعث بالا رفتن نمره چشم و ایجاد سردردهای خفیف می شود. علی میرزاجانی دبیر علمی 
هفتمین سمینار جامعه اپتومتری ایران در حاشیه افتتاحیه این سمینار که با محوریت تجویز 
تخصصی عینک به مدت دو روز در سالن امام خمینی دانشکده پزشکی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی برگزار میشود با اعلام این خبر گفت : برای تجویز یک عینک دقیق حداقل ۲۰ 
دقیقه لازم است و آزمون های زیادی توسط اپتومتریست ها و چشم پزشک انجام میشود تا 
نهایت یک عینک با یک نمره تجویزی برای بیمار به دست اید وی در پاسخ به این سوال که اگر 
عینک اشتباه تجویز شود چه عوارضی دارد اظهار داشت: اگر فرد از عینک اشتباه استفاده کند 
عوارض و عواقب آن گاهی اوقات بعد از چندسال تازه خودش را نشان می دهد و این عوارض 
گاها غیر قابل جبران است.رییس انجمن علمی اپتومتری ایران عنوان کرد: اهمیت تجویز عینک 
در کودکان به مراتب بیشتر است به دلیل اینکه بزرگسالان با علائمی که احساس می کنند و 
گزارشاتی که می دهند مانع از استفاده عینک اشتباه میشوند ولی متاسفانه در کودکان اینطور 
نیست و عواقب جبران ناپذیری بهمراه داردوی ادامه داد: مردم باید تجویز عینک شان را از 
اپتومتریست ها و چشم پزشک ها مطالبه کنند و هر مرکزی که اعلام کند می تواند نمره عینک 
شما را تعیین کند به این مسئله بسنده نکنند و حتما توسط اپتومتریست ها و چشم پزشک ها 
ی که دارای شماره نظام پزشکی هستند و براساس برنامه فعالیتی که می گیرند در این زمینه 
اقدام کنند و اگر به مراکز معتبر و دارای مجوز مراجعه می کنند قطعا این عوارض و عواقب وجود 
نخواهد داشت استادیار دانشگاه علوم پزشکی ایران عنوان کرد : عوارض عینک اشتباه می تواند 
موجب افزایش بی رویه نمره عینک، کاهش تمرکز فرد و ایجاد سردردهای خفیف و انحرافات 
مخفی برروی بالانس عضلات چشم باشد. وی اظهار داشت: بعضا افراد از روی عینک هایی که 
مدتها فرد استفاده می کرده کپی بر می دارند و مجدد عینک نو می سازند و این اشتباه است 
و طبق آیین نامه عینک طبی در موسسات عینک طبی بایستی حتما براساس نسخه ای که 
شش ماه از تاریخ آن بیشتر نگذشته باشد اقدام به ساخت عینک کنند و متاسفانه این رعایت 
نمی شوند و پیشنهاد می کنیم که مردم در نظر بگیرین اگر نسخه عینکشان بیشتر از ۶ ماه 
از ان گذشته از روی ان عینک نسازند و یا از روی عینک قبلی شان اقدام به ساخت عینک 

نکنند و حتما با چکاپ به روز شوند و براساس معاینات روزشان اقدام به ساخت عینک کنند.

یک متخصص طب ایرانی مطرح کرد

علل بروز فشار خون از دیدگاه طب ایرانی
متخصص طب ایرانی گفت: مصرف خودسرانه گیاهان دارویی مانند داروهای شیمیایی ممکن 
است، عوارض جبران ناپذیری داشته باشند و افرادی که از عارضه فشار خون رنج می برند، باید 
تحت نظر پزشک متخصص دارو دریافت کنند. نعمت الله مسعودی متخصص طب ایرانی در 
خصوص روش های درمانی فشار خون توسط طب ایرانی اظهار داشت: در طب ایرانی معادل 
خاصی برای بیماری فشار خون وجود ندارد و فشار خون ممکن است بر اثر ایجاد اختلال در 
قلب، عروق یا خون افراد ایجاد شود. وی افزود: فرض کنید قلب دچار سوء مزاج شود و بیش 
از حد مجاز ضربان داشته باشد که در این مورد فشار خون افراد نیز افزایش خواهد داشت. 
همچنین اگر رگ ها دچار سوءمزاج شوند یا حالت ارتجاعی خود را از دست دهند این عارضه 
خود را به صورت فشار خون بروز می دهد. مسعودی یکی دیگر از علل بروز فشار خون را 
بیماری های خونی عنوان کرد و گفت: اگر خون افراد از لحاظ کیفیت یا کمیت تعداد گلبول های 
قرمز نیز دچار اختلال شود، عارضه فشار خون بروز خواهد کرد. این متخصص طب سنتی در 
خصوص روش درمان عارضه فشار خون توضیح داد: درمان این بیماری با توجه به علت آن، از 
دیدگاه طب ایرانی متفاوت است، اما باید توجه کنیم که برخی از بیماران به دلیل فشار خون، 
داروهای شیمیایی مصرف می کنند و به یکباره تصمیم به قطع مصرف دارو و روی آوردن 
به روش های درمانی طب ایرانی می شوند که این موضوع اشتباه بوده و ممکن است عواقب 
جبران ناپذیری برای فرد در پی داشته باشد. مسعودی در خصوص خوددرمانی برای درمان 
عارضه فشار خون توضیح داد: در مواقعی نیز مشاهده می کنیم که افراد برای درمان بیماری شان 
به مصرف خودسرانه گیاهان دارویی یا دمنوش ها روی می آورند که به طور مثال در بیماری فشار 
خون مصرف خودسرانه گل گاوزبان می تواند باعث افزایش فشار خون فرد شود و رگ ها نتوانند 
این فشار را تحمل کنند. وی تصریح کرد: مصرف خودسرانه گیاهان دارویی مانند داروهای 
شیمیایی ممکن است عوارض جبران ناپذیری داشته باشند و افرادی که از عارضه فشار خون رنج 
می برند، باید تحت نظر پزشک متخصص دارو دریافت کنند. این متخصص طب ایرانی در پایان 
گفت: در مواقعی که فشار خون فرد بسیار بالا است یا فرد از بیماری های قلبی و عروقی رنج 
می برد، نمی توان این عارضه را به تنهایی با روش های طب ایرانی درمان کرد و باید از روش های 

طب نوین و داروهای شیمیایی نیز کمک گرفت.

سیگار با بدنتان چه می کند؟ 

بدن پس از پک 
زدن به سیگار

دانشمندان موفق شدند برای نخستین بار در جهان 
دو میمون را شبیه سازی کنند.

دانشمندان روز گذشته خبر از  شبیه سازی موفقیت 
آمیز دو میمون دادند. این میمون ها در آزمایشگاهی 
در چین و با استفاده از تکنیکی شبیه سازی شدند 
که قبلا برای یک گوسفند )Dolly the sheep( به 

کار رفته بود.

 )macaques( رزوس  میمیون  دو  فرایند  این  در 
و  »ژانگژانگ«  که  ها  میمون  کردند.  سازی  شبیه 
»هوا هوا« نام گرفته اند، نخستین میمون های جهان 
هستند که با انتقال دی ان ای شبیه سازی شده اند.

روش شبیه سازی این میمون ها SCNT نام گرفته 
که شامل انتقال هسته سلولی دی ان ای به تخمک 

های اهدایی آن است تا به یک نطفه تبدیل شود.

دانشمندان امیدوارند این فرایند مسیر را برای تولید 
میمون هایی فراهم کند که از لحاظ ژنتیکی یکسان 

هستند. آنها ۸ و ۶ هفته قبل متولد شده اند.
همچنین گروه محققان معتقدند می توان از این 
آلزایمر  مانند  هایی  بیماری  درمان  برای  تحقیق 
استفاده کرد. با این وجود کارشناسان درباره وجوه 

اخلاقی این روش هشدار داده اند.

به تازگی ماهواره ای به شکل یک گوی با پنل های آیینه ای از نیوزلند به آسمان 
فرستاده شده که نور خورشید را منعکس می کند و همه ساکنان زمین می توانند آن 

را ببینند.
 شرکت راکت لب در ۲۱ ژانویه موشکی را از نیوزلند به فضا فرستاد. این موشک علاوه 
بر سه ماهواره تجاری یک محموله عجیب دیگر را نیز با خود به مدار زمین برد. این 
 Humanity محموله عجیب ماهواره کره ای شکل یا در حقیقت یک گوی منفعل به نام

Star است.
گوی مذکور قطری حدودا یک متری دارد و از ۶۵ پنل آیینه ای ساخته شده که نور 
خورشید را منعکس می کنند. به این ترتیب تمام ساکنان کره زمین آن را می بینند و در 

حقیقت نوعی تجربه مشترک برای انسان ها رقم می خورد.
این گوی به شرکت الکترون تعلق دارد و ارسال آن به مدار زمین، نخستین ماموریت 

موفقیت آمیز تجاری ارسال شی به فضا از نیمکره جنوبی به شمار می رود.
ماهواره مذکور به مدت ۹ ماه در این موقعیت می ماند و پس از آن ارتفاع مدارش 
کاهش می یابد و در اتمسفر زمین می سوزد. همچنین شرکت راکت لب وب سایتی 
برای این ماهواره راه اندازی کرده که وضعیت مکانی آن را به طور دقیق نشان می دهد.

نخستین میمون های شبیه سازی شده جهان در چین متولد شدند

نیوزلند ماهواره درخشان به آسمان فرستاد

شنبه -هفتم بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4483



اجتماعی6
شنبه -هفتم بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4483

جشنواره نمایشی »شهر خوب شهروند خوب« در ایستگاه آخر

پایان کار مردان نقره ای در قم 

این روزها شهر قم شاهد مردان نقره ای بود که با زبان هنر در راستای توسعه فرهنگ 
شهروندی با شعار از خودمان شروع کنیم، هنرنمایی کردند.

شهر قم در چند روز گذشته روزهایی متفاوتی را تجربه کرد، مردان نقره ای که 
در خیابان های شهر فرهنگ عبور و مرور را با استفاده از زبان هنر به مردم گوشزد 

کردند،و لحظات شاد و مفرحی را رقم زدند.
این اقدام با استقبال بی نظیر شهروندان قمی مواجه شد و هر کس در هر گوشه از 
شهر که با این گروه برخورد می کند، بدون استثنا لبخند بر روی لب هایش نقش می 

بندد و حتی برخی چندین دقیقه به تماشای این گروه می انداخت.
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم در اقدامی متفاوت جشنواره ی نمایشی 
»شهر خوب شهروند خوب« را با استفاده از زبان هنر برگزار کرد، در این جشنواره 
تعدادی از هنرمندان عرصه فرهنگ، با پوشیدن لباس های شاخص در قالب چند 
گروه در نقاط مختلف قم حضور پیدا کردند و نکات و اصول ایمنی عبور و مرور را 
به شهروندان قمی توصیه می کردند. تعدادی از شخصیت های سرشناس استانی به 
پویش مردمی از خودمان شروع کنیم پیوستند در روز پایانی این پویش اردکانیان، 
وزیر نیرو نیز در سفر به قم به این کمپین پیوست. مقوله فرهنگ و فرهنگسازی از 
مهمترین مباحثی است که امروزه در سراسر جهان به ویژه کشورهای پیشرفته و در 
حال پیشرفت حائز اهمیت است و هر دولت و نظامی در تلاش است تا بتواند به شیوه 
های مختلف فرهنگ سازی، فرهنگ صحیح را در جامعه خود نهادینه کند. سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری قم از جمله نهادهایی است که وارد این عرصه شد تا با بهره 
گیری از روشی جذاب و شاد، فرهنگ عبور و مرور را در کلانشهر قم پیاده سازی کرد. 
جشنواره نمایشی »شهر خوب شهروند خوب« در راستای توسعه فرهنگ شهروندی 
با شعار »از خودمان شروع کنیم« از جمله اقداماتی در این زمینه است که از پنجم 
دی ماه در قم آغاز شد و امروز به کار خود پایان داد. در آغاز این جشنواره نمایشی، 
اعضای گروه از شهرداری قم سوار بر دوچرخه شده و به طرف سالاریه حرکت کردند؛ 
همچنین شعارهایی را تحت عنوان »دوچرخه؛سلامتی و نشاط«، »با رکاب زدن، پول 
و عمر بیشتری پس انداز کنیم«، »رکاب بزن ارزان سفر کن« و »دوچرخه سواری 
سهم من در کاهش آلودگی هوا« به همراه خود داشتند. در مسیر حرکت نیز پیام 
های شهروندی با موضوع آسیب های اجتماعی را در میان شهروندان توزیع کردند. 
بخش دیگر این جشنواره به حضور در چهار راه ها اصلی شهر اختصاص داشت که 
معمولا با معضل ترافیک رو به رو هستند؛ در این قسمت اعضای گروه با صورتک های 
ویژه مثل دلقک و چراغ راهنمایی و رانندگی به شهروندانی که از قوانین عبور و مرور 
تخطی کنند، نکاتی را یادآور می کنند. از طرف دیگر رانندگان خودرو و موتور سیکلت 
که قوانین را رعایت می کردند و پشت خط عابر پیاده توقف و از کلاه ایمنی استفاده 
می کنند، با اهدای گل و بادکنک از آن ها تقدیر شد. بستن کمربند ایمنی، پرهیز از 
سبقت غیر مجاز، عدم استفاده از تلفن همراه در هنگام رانندگی، سرعت مجاز، حق 
تقدم و عابران پیاده از دیگر موارد مهمی است که در این جشنواره به آن ها پرداخته 
شد و اعضای گروه پیام های مربوطه را در قالب تابلو در مقابل شهروندان به نمایش 
در آورند. نکته قابل توجه در این حرکت که در تمام ابعاد آن دیده می شود، شعار »از 
خودمان شروع کنیم« است که افراد را به این کمپینگ دعوت می کرد تا واقعا برای 

فرهنگ سازی صحیح در این زمینه، هر کس از خود شروع کند.

معاون پزشکی قانونی قم خبر داد؛

کاهش آمار مرگ ناشی از تصادف در قم
معاون اداری و مالی پزشکی قانونی قم با اشاره به تشکیل بیش از ۲۷ هزار پرونده 
طی ۹ ماه سال جاری در پزشکی قانونی قم، از کاهش محسوس آمار مرگ و میر 

ناشی از تصادفات خبر داد. 
به گزارش پزشکی قانونی قم، محمدعلی عبدالحی با بیان اینکه در ۹ ماه ابتدای سال 
جاری ۲۷ هزار و ۳۱۳ پرونده در مراکز پزشکی قانونی استان قم تشکیل و مورد رسیدگی 
قرار گرفته است، اظهار داشت: در مدت مشابه سال قبل این رقم بالغ بر ۳۰ هزار پرونده 
بوده است.  وی افزود: تعداد اجساد ارجاعی ناشی از تصادفات به این اداره کل در ۹ ماه 
ابتدای سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل با کاهش ۲۱ درصدی به رقم ۲۰۵ 
مورد رسیده است. این در حالی است که در بازه زمانی مذکور کل اجساد ارجاعی به 
بخش متوفیات، شاهد کاهش ۷ درصدی بوده است. معاون اداری و مالی پزشکی قانونی 
قم همچنین رشد آمار ورودی اداره کمیسیون های پزشکی را در این مدت با تعداد ۴۷۱ 
پرونده به میزان ۱۴ درصد اعلام کرد و افزود: پرونده های کمیسیون پزشکی به چهار 
بخش قصور پزشکی، روانپزشکی، معاینات و بررسی علت فوت تقسیم بندی شده و مورد 
رسیدگی قرار می گیرند. وی به آمار پرونده های نزاع و تصادف نیز اشاره و تصریح کرد: 
نزاع، همچنان بیشترین میزان ورودی پرونده را به خود اختصاص داده و پس از آن بررسی 
صدمات حاصل از تصادف در رتبه دوم قرار دارد. عبدالحی افزود: در ۹ ماه منتهی به آذرماه 
سال جاری تعداد پرونده های نزاع ۸ هزار و ۳۴ مورد بوده که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ۱۴ درصد افزایش نشان می دهد و در مورد تصادفات نیز در سال جاری با تشکیل ۷ 

هزار و ۴۲۴ پرونده شاهد افزایش ۸ درصدی مراجعات هستیم.

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش قم خبر داد

کسب رتبه چهارم کشوری 
در قبولی کنکور سراسری

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: دانش آموزان قمی 
با قبولی ۵۸ درصدی در کنکور سراسری سال ۹۶ رتبه چهارم را در سطح کشور 

کسب کردند. 
علیرضا یاری پنجشنبه شب در همایش تجلیل از استعدادهای درخشان که در 
مجتمع یاوران مهدی)عج( اظهار کرد: استان قم در کنکور سراسری سال ۹۲ رتبه 
یازدهم و در سال های ۹۳ و ۹۴ رتبه پنجم و در سال ۹۵ رتبه چهارم کشوری را به 

دست آورده است و امسال نیز مانند سال گذشته رتبه چهارم را کسب کرد.
وی افزود: امسال رتبه کنکور قم از لحاظ علمی و کیفیت بخشی نسبت به سال های 
گذشته دارای رشد است که کسب رتبه های برتر نشانگر توانمندی های علمی دانش 
آموزان و تلاش استادان مجرب در این استان است. معاون آموزش متوسطه اداره کل 
آموزش و پرورش قم با بیان اینکه استان قم ظرفیت علمی بسیاری دارد گفت: دانش 
آموزان قمی با داشتن اراده قوی و برنامه ریزی منظم مطالعاتی به این رتبه های برتر 
رسیده اند که مرهون تلاش اساتید و حمایت خانواده های آنان بوده است. وی ادامه 
داد: بیش از ۲۲۰ دانش آموز قمی موفق شده اند امسال در کنکور سراسری رتبه زیر 
۲ هزار را کسب کنند. یاری با اشاره به برترین ها در رشته های مختلف علوم تجربی 
گفت: امسال حدود ۹۲۷ هزار نفر در کنکور سراسری شرکت کرده بودند که از این 
تعداد ۵۳۷ هزار نفر در رشته علوم تجربی بودند و رقابت در این رشته سنگین بود. وی 
بیان کرد: امسال در کنکور سراسری در رشته علوم تجربی، رتبه استان قم نهم شد 
همچنین در رشته ریاضی رتبه ششم و در رشته ادبیات و علوم انسانی رتبه ششم و 
در رشته هنر رتبه هفتم را کسب کرده ایم. معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش 
و پرورش قم خاطر نشان کرد: در رشته زبان خارجی نیز رتبه اول را برای چهارمین 
سال پیاپی کسب کردیم همچنین دانش آموزان قمی امسال در امتحان نهایی رتبه 
چهارم کشوری را به دست آوردند. وی با اشاره به اینکه کنکورسراسری یک مهارت 
است گفت: بسیاری از اساتید معتقد هستند برای کنکور سراسری دانش آموزان باید 
مهارت تست زنی را بیاموزند چرا که برخی از دانش آموزان از لحاظ استعداد علمی 
در رتبه بالایی قرار دارند ولی مهارت کافی در تست زنی ندارند. یاری اضافه کرد: بنیه 
علمی دانش آموزان در کنکور سراسری مورد محک اصلی قرار نمی دهد که در این 

زمینه نیازمند بازنگری هستیم

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم مطرح کرد

کمبود 600 مگاوات برق در بخش صنعت قم
رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم گفت: ۶۰۰ مگاوات برق در بخش صنعت 

قم کمبود وجود دارد. 
سیدحسن رضوی عصرروز پنجشنبه  در نشست مشترک مدیران وزارت نیرو با 
مدیران استان قم برای بررسی مشکلات و مسائل حوزه وزارت نیرو در این استان، 
با اشاره به اینکه ۶۰۰ مگاوات برق در بخش صنعت قم کمبود وجود دارد اظهار 
کرد: اکثر شهرک های صنعتی شهر قم مشکل تأمین برق دارند و احداث پست های 
برق اولویت اصلی است. وی اذعان کرد: در یکسال گذشته قریب به ۲ هزار مگاوات 
تقاضای انرژی خورشیدی داشتیم که یکی از مشکلات اصلی احداث پست بوده 
است؛ اگرچه در قرارداد تاکید شده که پست باید توسط سرمایه گذار احداث شود 
اما نیازمند مدیریت و هماهنگی در این زمینه هستیم. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
استان قم مدیریت حوزه ای در بخش آب در شهر قم را مورد تاکید قرار داد و تصریح 
کرد: مدیریت حوزه ای در استان قم مغفول واقع شده و حق آبه های لازم هیچ کدام در 

چارچوب های عملیاتی وزارت خانه محقق نشده است.

شهرداری قم با تشکیل ستاد شهر هوشمند و سازمان فاوا گامی بلند و جدی در زمینه 
تحقق اهداف راهبردی خود برداشت و این در حالی است که اگر تدبیر عملی در زمینه 
بهره گیری از خدمات مبتنی بر فناوری اطلاعات و ارتباطات در شهرها نشود ممکن است 
فعالیت  های مدیریت شهری تحت تاثیر خدمات بخش خصوصی همانند تاکسی های 

اینترنتی در انفعال قرار گیرد.
زمان در دنیای امروز از اهمیت بالایی برخوردار است. ساکنان شهرهای امروزی برای 
دستیابی به مقاصد خود باید برای لحظه لحظه زندگی شهری خود  برنامه ریزی داشته 
و به همین خاطر به دنبال بهترین خدمات با بیشترین سرعت ارائه هستند. در این عصر 
که مملو از تکنولوژی، امکانات و هوش مصنوعی است شهرها نیز به سمتی می روند 
که همگام با تکنولوژی بتوانند هوشمند شده و از زمان و سرعت پیشرفت جامعه عقب 
نمانند. حتماً واژه شهر هوشمند به گوش بسیاری خورده است؛ برخی شهر هوشمند را 
شهری می دانند که مملو از تکنولوژی و خدمات گسترده در بستر الکترونیک است اما 
بسیاری از کارشناسان خدمات الکترونیک و تکنولوژی محور بودن شهرها را تنها یکی از 

شاخص های شهرهای هوشمند می دانند.
البته شهرهای هوشمند تک بعدی نیستند و شاخص های مختلفی برای آن ها تعریف 
می شود که از آن جمله شهروندان هوشمند نیز هست؛ یعنی در شهری که خدمات و 
امکانات هوشمندانه مدیریت و ارائه  شده و از بستر تکنولوژی و فناوری به بهترین وجه 
ممکن استفاده می شود ساکنان نیز باید فناوری محور بوده و زندگی هوشمند را در دستور 
کار خود داشته باشند. به طور کلی کارشناسان حکمروایی هوشمند، شهروند هوشمند، 
محیط زندگی و محل زندگی هوشمند،  اقتصاد هوشمند، حمل و نقل هوشمند و انرژی 

هوشمند را از جمله معیارهای سطح  بندی شهرها از نظر میزان هوشمندی می دانند.
باید گفت که امروز شهری هوشمند است که شهروندان با بهترین کیفیت، در کمترین 
زمان و با کمترین مشکل به خدمات دسترسی داشته باشند و این مساله حوزه های 
مختلف حمل و نقل، بهداشت و سلامت، اقتصاد، انرژی، سرگرمی و... را شامل می شود.

به عنوان مثال ساختمان هوشمند در یک شهر هوشمند ساختمانی است که علی رغم 
اینکه در مدیریت امکانات آن از تکنولوژی و فناوری های روز استفاده شده، در ساخت آن 
نیز مصالحی به کار رفته که زندگی اجتماعی و شهر را با مخاطره روبه رو نمی کند؛ که اگر 
اینگونه باشد به تبع آن هزینه های مدیریت شهر و حتی زندگی عمومی، تأمین سلامتی 

و... افزایش یافته و به گونه ای هوشمندی شهر زیر سؤال می رود.
شهرهای سئول، کپنهاگن، سنگاپور، سان فرانسیسکو، استکهلم، زوریخ، ونکوور، سیدنی 
و... از جمله بهترین  شهرهای هوشمند جهان هستند که شاخص هایی چون آموزش، 

سلامت، پارکینگ، حمل و نقل، ترافیک، انرژی، مدیریت پسماند، مدیریت شهری، 
اقتصاد، اینترنت و حتی زندگی فردی نیز در آن ها هوشمند است.

چندسالی است که در کشور ما نیز واژه شهر هوشمند بر سر زبان ها افتاده و متخصصان 
این بخش  ، کنفرانس ها و نشست های متعددی را برای تعریف شاخص های بومی و 

راهکارهای محلی در این زمینه تشکیل داده اند.برگزار کرده اند.
شهرداری ها نیز اگرچه کمی دیر اما طی سال های اخیر اقداماتی عملی را در راستای 
الکترونیکی سازی خدمات و حرکت به سمت شهر هوشمند آغاز کرده اند. اگرچه عمده 
فعالیت ها امروز در شهرداری های کشور با محوریت خدمات الکترونیکی بوده اما گام هایی 
نیز در زمینه هوشمندسازی بخش های دیگر شاخص های زندگی فردی و اجتماعی 
برداشته شده است.شهرداری قم به تازگی با راه اندازی ستاد شهر هوشمند در این شهر 
و همچنین  تاسیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات را فعال کرده و فعالیت های 

اساسی و کلان خود را  در این زمینه را آغاز کرده است.
تشکیل ستاد شهر هوشمند قم برای نخستین بار در کشور 

با تصمیم جدید دکتر سقائیان نژاد شهردار قم، همایون یزدان پناه که سابقه زیادی در 
حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات  در شهرداری اصفهان  و شورای راهبردی فاوا کلان 
شهرها داشته است هم اکنون در جایگاه ریاست ستاد شهر هوشمند قم قرار گرفته 
و کوروش محمدحسینی نیز به عنوان رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 

شهرداری قم به عنوان بازوی اجرائی  ستاد شهر هوشمند منصوب شده است.
همایون یزدان پناه در این خصوص با اشاره به تشکیل ستاد شهر هوشمند قم، اظهار 
کرد: برای نخستین بار در کشور، شهرداری قم در راستای تحقق هدف تعیین شده در 
چشم انداز مصوب  ۱۴۱۴ شهر مقدس قم)توسعه شهر خلاق و هوشمند( به عنوان 
هدف ششم و همچنین اجرای سند راهبردی قم ۱۴۰۰، نهادی سازمانی برای ایجاد شهر 
هوشمند به نام "ستاد شهر هوشمند" ایجاد و گام های عملی در این زمینه را برداشته 
است. رئیس ستاد شهر هوشمند قم با اشاره به وظایف این ستاد، تصریح کرد: مدیریت، 
هماهنگی و نظارت بر تدوین و اجرای نقشه راه شهر هوشمند، مدیریت دبیرخانه کمیته 
راهبردی و کمیته راهبری شهر هوشمند و نظارت بر عملکرد کارگروه های تخصصی ذیل 
کمیته راهبری، هماهنگی های لازم برای تدوین و استفاده از استانداردهای مورد نیاز برای 
ایجاد یکپارچگی ارائه خدمات هوشمند به شهروندان و بهره برداری از منابع مشترک فاوا 
توسط همه دستگاه های اجرائی خدمات شهری )مانند زیرساخت های ارتباطی، مراکز 

داده و ...(  در راستای هوشمند سازی افقی از جمله وظایف مهم این ستاد است.
وی همچنین با اشاره به تأسیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات در شهرداری قم 

بیان کرد: با تشکیل این سازمان ساز و کار اجرائی مناسبی برای مدیریت اجرائی ایجاد 
شهر و شهرداری هوشمند ایجاد شده است.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم نیز در این خصوص به ضرورت 
شکل گیری خدمات فناورانه در شهر اشاره کرد و با تاکید بر تدوین برنامه قم ۱۴۰۰ گفت: 
ما دنبال ایجاد سازمان فاوایی بودیم که از اساسنامه سازمان شهرداری ها پیروی می کرد 
تا همچنین در پس این اساسنامه بتوانیم در راستای تحقق برنامه قم ۱۴۰۰ نیز فعالیت 
کنیم. محسن رنجبر تصریح کرد: بخش عمده سردرگمی که در مرکز فناوری اطلاعات 
شهرداری ایجاد شده بود در دو سال اخیر رفع شده است و در این مدت پایه های تبدیل 
این مجموعه به سازمان گذاشته شد و تاکید بر این بود که در حوزه آی تی ورودی 

جدی تر داشته باشیم.
ضرورت شکل گیری خدمات فناورانه در شهر قم

کوروش محمدحسینی مدیر عامل سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم 
نیز که به تازگی فعالیت خود را در این سازمان آغاز کرده از عدم بهره گیری از خدمات 

فناوری در شهرها گله مند است.
وی در این خصوص بیان کرد: بسیاری از کشورها به سمت توسعه تشکیلات خود در 
حوزه فناوری  اطلاعات رفته اند تا بتوانند خود را با تغییرات گسترده ای که روزانه شکل 

می گیرد هماهنگ کنند.
مدیر عامل سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم با بیان اینکه امروز در 
کشور ما بخش خصوصی جلوتر از بخش های دولتی در حوزه آی تی فعالیت می کنند، 
اظهار کرد: در سال های اخیر حتی بسیاری از استارت آپ ها یی که فعالیت  خود را  آغاز 

کرده اند بسیاری از خدمات شهرداری ها را زیر سؤال برده اند.
محمدحسینی با تاکید بر اینکه مجموعه های دولتی خیلی دست و پاگیر و با بروکراسی 
در حوزه آی تی حرکت کرده اند، بیان کرد: امروز رشد تکنولوژی سرعت چشمگیری پیدا 
کرده و در سال های آینده شاهد شکل گیری خانه های هوشمند خواهیم بود با این وجود 
ما هنوز کار چندانی در حوزه شهر هوشمند نکرده ایم.یکی از مشکلاتی که امروز در کشور 
ما وجود دارد این است که با وجود اینکه شهروندان و بخش خصوصی در حوزه تکنولوژی 
همگام با کشورهای پیشرفته دنیا پیش می روند اما نهادهای دولتی و عمومی به سبب 
بروکراسی های دست و پاگیر و سیستم های غیریکپارچه  و روزمره  ، همچنان در روند 
فعالیت گذشته باقی مانده اند و نتوانسته اند خود را به روز کنند. همین امر سبب شده که 
نهادهای خصوصی به حوزه مدیریت شهری ورود کرده و بسیاری از خدمات تخصصی 
شهرداری ها را به صورت خصوصی با سرعت و کیفیت بسیار بهتر ارائه دهند که این امر 
امروز به معضل و خطری در حوزه مدیریت شهری تبدیل شده است.اگر شهرداری ها هم 
اکنون چاره ای در این زمینه نیندیشند دیر نیست روزی که دیگر نیازی به فعالیت  آنها 
در حوزه مدیریت شهری نبوده و همین استارت آپ ها و فعالان بخش خصوصی گستره 

زیادی از خدمات شهری را پوشش دهند.
ضرورت تغییر شرایط و ذهنیت ها در حوزه فناوری اطلاعات 

یزدان پناه در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به شکل گیری تغییرات سازمانی 
در حوزه فناوری اطلاعات شهرداری قم، گفت: این تغییرات تنها نباید سازمانی باشد و 
باید به صورت فکری و هویتی نیز تغییرات جدی ایجاد شود تا بتوانیم تحولی مطلوب را 

در حوزه آی تی رقم بزنیم.
وی با تاکید بر شکل گیری هماهنگی ویژه بین تمام مجموعه های شهرداری قم برای 
توسعه فعالیت های حوزه آی تی، گفت: تحقق شهر هوشمند یکی از اهداف برنامه قم 
۱۴۰۰ است و باید هم به صورت تشکیلاتی هم هویتی اقدامی جدی در این حوزه 

انجام دهیم.
رئیس ستاد شهر هوشمند قم با تاکید بر ضرورت تغییر شرایط و ذهنیت ها در حوزه 
فناوری اطلاعات، افزود: اگر امروز کاری جدی انجام ندهیم با رشد تکنولوژی کار به 
جایی خواهد رسید که حتی دیگر نیازی به شهرداری ها نباشد و یک به یک خدمات 

شهرداری ها نیز توسط نهادهای خصوصی ارائه خواهد شد.
یزدان پناه با بیان اینکه روش فعالیت در حوزه شهری باید تغییر کند، افزود: باید چابکی 

سیستم ها افزایش یابد و فعالیت ها به تناسب شرایط روز پیش رود.
اگرچه شهرداری قم با تشکیل ستاد و سازمان گام جدی در زمینه تحقق هدف شهر 
هوشمند برداشته است اما باید منتظر اقدامات عملی در این حوزه بود که این کار از 

ضرورت زیادی برخوردار است.

ضرورت شکل گیری خدمات فناورانه در شهر قم 

گام بلند شهرداری قم در تحقق »شهر هوشمند«






